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БҰҰ-на БЕЙНЕҮНДЕУ 
ЖОЛДАДЫ

СЕНАТ ЖҰМЫСЫНЫҢ 
ЖОСПАРЫН ТАНЫСТЫРДЫ

СЕНІМ ГРАМОТАЛАРЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

Елбасы Б		 Бас Ассамблеясыны� жо-
�ары де�гейдегі пленарлы� отырысына 
�а тысушылар�а �ндеу жолдады. 

Нью-Йорк қаласында Біріккен Ұлттар Ұйымы 
Бас Ассамблеясының Халықаралық ядролық сы-
нақ тарға қарсы іс-қимыл күніне арналған жоғары 
дең гейдегі пленарлық отырысы #тіп жатыр. 

Жиын Қазақстанның Тұңғыш Президентінің 
бей неүндеуімен ашылды. Нұрсұлтан Назарбаев 
жаһан дық қауіпсіздікті қамтамасыз етуге бағыт-
талған қызметтің маңызына тоқталып, ха лық-

аралық аренада антиядролық қозғалысты іл-
герілету жолындағы қазақстандық дипломатияның 
ерек ше күш-жігерін атап #тті.

– Осыдан отыз жыл бұрын мен әлемдегі ең ірі 
ядролық полигонның бірі –  Семей ядролық по-
лигонын жабу туралы Жарлыққа қол қойдым. Бұл 
адам зат тарихында ядролық сынақтар #ткізуге 
заңды тұрғыда тыйым салған алғашқы шешім еді. 
Семей полигонынан кейін дүниежүзі бойынша 
басқа да полигондар жабылды немесе тоқтатылды. 
Ядролық сынақтарға тыйым салу жаһандық сипат-
қа ие болды, – деді Елбасы.

Мемлекет басшысы Сенат Т#ра�асы 
Мәулен %шімбаевты �абылдады. Б'л 
тура лы А�орданы� баспас#з �ызметі ха-
барлады.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Парламент Сена ты-
ның VII сессиясы барысында атқарылатын жұмыс 
жос   пары туралы баяндалды. Сондай-ақ Пре зи дент-
тің Жолдауы мен берген тапсырмаларын іске асыру-
ға бағытталған бірқатар заң топтамасының әзірленіп 
жат қаны ж#нінде мәлімет берілді.

Парламент Сенатының Т#рағасы алдағы сес-
сия да сенаторлардың Үкіметпен және Мәжіліс 
де пу таттарымен бірлесіп, әйелдер мен жастар үшін 
30 пайыздық квотаның сақталуына қатысты заң-
нама бойынша жұмыс істейтінін айтты. Сонымен 

қа тар «;леуметтік кодекс», «<неркәсіп саясаты 
тура лы», «Кәсіби біліктілік туралы», «Жеке қосалқы 
шаруа шылықтар туралы» және басқа да заңдарды 
қа былдау міндеті тұр.

Мәулен ;шімбаевтың айтуынша, сенаторлардың 
бас тамасымен Президент тапсырмаларын іске 
асыруға бағытталған бірқатар заң жобасы әзір лен ген. 
Қасым-Жомарт Тоқаев «Халық үніне құлақ аса тын 
мемлекет» тұжырымдамасын іске асыру ая сында 
қабылданатын заң жобаларын талқылау және пы-
сықтау жұмыстарына азаматтық қоғам #кілдері мен 
сарапшыларды кеңінен жұмылдыру қажетін айтты.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 2022 жылы 
#те тін ;лемдік және дәстүрлі діндер к#шбас шы-
лары ның VII съезіне дайындықты бастау туралы 
тап  сырма берді.

А�орда резиденциясында 
он мемлекетті� жа�адан та-
�айын дал�ан Т#тенше және 
#кі  летті елшілеріні� ,аза�стан 
Пре  зидентіне сенім грамо та-
ла рын тапсыру рәсімі #тті. Б'л 
ту ралы А�орданы� баспас#з 
�ыз меті хабарлады. 

Сенім грамоталарын Мемлекет 
бас шысына Эстония Респуб ли ка-
сының елшісі Тоомас Тирс, ;зер-
байжан елшісі Агалар Ата мог ла-
нов, Испания Корольдігінің ел ші-
сі Хорхе Урбиола Лопес де Мон те-
негро, Ұлыбритания Корольдігі 
мен Солтүстік Ирландия елшісі 
Кэт рин Джейн Лич, Румыния 
елшісі Мэдэлина Лупу, Италия 

Рес публикасының елшісі Марко 
Альберти, Германия Федеративтік 
Республикасының елшісі Моника 
Иверсон, Бельгия Корольдігінің 
елшісі Анри Вантигем, Еуропалық 
Одақ <кілдігінің басшысы, елші 
Кестутис Янкаускас, Қырғыз Рес-
пуб ликасының елшісі Дастан Дю-
шекеев табыстады.

Қасым-Жомарт Тоқаев елші-
лер ді Қазақстандағы дипломатия-
лық миссияларының ресми түрде 
басталуымен құттықтады. 

Қазақстан Президенті елшілер 
алдында с#йлеген с#зінде еліміздің 
тәуелсіздік жылдарындағы жетіс-
тік теріне тоқталды.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ауған-
стан дағы ахуалға байланысты қа-

был данған шешімдер мен атқары-
лып жатқан жұмыстар туралы ай-
тып берді. 

– Ауғанстандағы шиеленіскен 
мәселелерді реттеу үшін Қазақ-
стан шет елдік серіктес терімен 
тізе қо сып жұмыс істеп келеді. 
Біз ең ал дымен сол жердегі отан-
дастары мыз ды ұйымдасқан түрде 
эвакуа ция лауды қамтамасыз 
еттік. Енді біз Ауғанстандағы қа-
зақ диас пора сының мүшелерін, 
яғни қан дас тарымызды елге қай-
тару мәселесін қарастырып жа-
тырмыз. Гумани тарлық ұста ным-
дарға сәйкес ау ғанс тандық 57 
сту денттің білім беру визасын 
ұзарт тық, – деді Мемлекет бас-
шы сы.

ТӘЖІКСТАН ХАЛҚЫН ҚҰТТЫҚТАДЫ

ЖАМБЫЛ ӘКІМІНІҢ ЕСЕБІН ТЫҢДАДЫ

– Бауырлас Тәжікстан бұл 
ай тулы күнге халықаралық аре-
на да маңызды р#л атқаратын 
бе   делді мемлекет ретінде жетіп 
отыр. Құрметті Эмомали Шәріп-

ұлы, әлемдік қауымдастық Сізді 
мем лекеттілікті нығайтуға және 
ел азаматтарының әл-ауқатын 
арт тыруға үлес қосқан, нағыз 
жал пыұлттық к#шбасшы ретінде 

та ныды, – деп жазды Қазақстан 
Пре зиденті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қ а-
зақ станның Тәжікстанмен ға-
сыр  лар бойғы достықты, #зара 
қол  дау мен жан-жақты ынты мақ-
тас тыққа негізделген байла ныс-
тарды нығайтуға баса мән бере-
ті нін атап #ткен.

– Біз #зара күш жұмылдыра 
оты рып, елдеріміз арасындағы 
к#п жақты ықпалдастықтың 
қар қын ды дамуына тың серпін 
бере ала мыз және қазақ-тәжік 
стра те гия лық серіктестігі мен 
одақ тас ты ғының к#кжиегін 
кеңейтеміз, – делінген жедел-
хатта.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа «ҚазТрансГаз» 
компаниялар то бы ның биылғы сегіз айдағы #н-
діріс тік және қаржылық к#рсет кіш тері туралы 
баяндалды.

Қайрат Шәріпбаев Прези дентке #ткен жылмен 
салыс тыр ғанда магистральді тасымалдау к#р сеткіші 
14 пайызға #сіп, 65,4 мил лиард текше метрге 
жеткенін мә лімдеді. Ұлттық оператордың та бысы 
8 айда 6 пайызға артып, 1,342 триллион теңге болды. 
Таза пай даның к#лемі 55 пайызға #сіп, 304 
миллиард теңге болды.

Мемлекет басшысына биыл отан  дық газ 
тұтынушыларды 158,8 миллиард теңгеге субси дия-
лау шаралары, сондай-ақ бюд жетке 128,4 миллиард 

теңге к#ле мін де салық және басқа да т#лем дер 
түскені ж#нінде айтылды.  

Қайрат Шәріпбаевтың мәлі ме ті бойынша 
компанияның таза та бысы отандық газ тасымалдау 
жүйе сін қалыпты жағдайда ұстау ға және борыштық 
жүктемесін азай туға бағытталады. «Қаз Транс Газ» 
АҚ компаниялар тобы се гіз ай ішінде 995 миллион  
дол лар к#леміндегі кредиттік қары зын #теген.

Президент елімізді одан әрі газ бен қамтуға 
қатысты ұсыныл ған жобалар мен іс-шараларды 
қол дайтынын айтты.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев Қайрат 
Шәріп баевқа еліміздің газ саласын дамытуға 
бағытталған бірқатар міндет жүктеді.

ГАЗБЕН ҚАМТУ САЛАСЫН 
ДАМЫТУДЫ ТАПСЫРДЫ

Мемлекет басшысы «,азТрансГаз» А, бас�арма т#ра�асы ,айрат Шәріпбаевты �абылдады. 
Б'л туралы А�орданы� баспас#з �ызметі хабарлады.

Мемлекет басшысы ,асым-Жомарт 
То�аев Жамбыл облысыны� әкімі Бердібек 
Сапарбаевты� Байза� ауданында бол�ан 
т#тенше жа�дайды� салдарын жою ж#ніндегі 
есебін телефон ар�ылы ты�дады.

Президентке 122 жылжымайтын мүліктің, соның 
ішінде 106 тұрғын үй, 12 коммерциялық және 4 
әлеуметтік нысанның қирағаны ж#нінде баяндалды.

Қазір 12 мекеме, 23 техника мен 185 жұмысшы 
қайта қалпына келтіру жұмыстарына жұмылдырылған.

Жамбыл облысы әкімінің айтуынша, бүгінге 
дейін 62 тұрғын үй ж#нделген. Жалпы, қайта қалпына 
келтіру жұмыстарын 10 қарашаға дейін аяқтау 

жоспарланып отыр. Жібек жолы ауылындағы қираған 
№5 орта мектептің орнына жаңа мектеп салынады. 

Бердібек Сапарбаевтың мәліметі бойынша 26 
адам стационарда ем алып жатыр. Олардың 15-і 
госпитальда емделіп жатқан әскери, полиция және 
Т#тенше жағдайлар ж#ніндегі департаменттің 
қызметкері.

Жарылыстан қаза тапқандардың отбасына 
материалдық к#мек к#рсетіліп жатыр, сондай-ақ 
зардап шеккен отбасылардың жұмыссыз мүшелерін 
жұмысқа орналастыру мәселесі шешіліп жатыр. 
Екінші деңгейлі банктерге қарызы бар мұндай 
отбасылардың кредиттерін #теу мәселесі толық 
шешілген.

Ауғанстандағы қазақтардың алғашқы тобы елге 
оралды. Бұл туралы Президенттің баспас�з хатшысы 
Берік Уәли Facebook-те жазды.

 «Мемлекет басшысы Қ.Тоқаевтың тапсырмасы 
бойынша Ауған елінде тұратын бір топ қазақ 
қандасымыз елімізге сәтті эвакуацияланды. 

Кабулдан Алматыға арнайы рейспен 35 қандасымыз, 
4 Қазақстан азаматы және БҰҰ-ның 1 қызметкері 
жеткізілді. Президент дипломаттарымызға және игі 
істі ұйымдастыруға атсалысқан барлық ведомство 
қызметкерлеріне алғыс айтты», – деп жазды 
Б.Уәли.

,асым-Жомарт То�аев же ке #зіні� және барша �а за�  станды�тарды� атынан Тә жікстан 
Президенті Эмо ма ли Рахмонды, сондай-а� б� кіл тәжік хал�ын Тәуел сіз дікті� 30 жылды�ымен 
�'т ты�тады. Б'л туралы А�ор да ны� бас пас#з �ызметі ха    барлады. 

ЭНЕРГЕТИКА МИНИСТРІ ТАҒАЙЫНДАЛДЫ
Мемлекет басшысының Жарлығымен Мағзұм Маратұлы Мырзағалиев Қазақстан Респу-

бликасының Энергетика министрі лауазымына тағайындалды, ол Қазақстан Республикасының 
Экология, геология және табиғи ресурстар министрі лауазымынан босатылды.

Президент Жарлығы Ақорданың ресми сайтында жарияланды.



Банктер 	аза	станды	 тар-
ды� а	шасын негізсіз есеп тен 
шы�арып отыр�ан. Бас проку-
ратура банктерді� азаматтар-
дан несиелері бо йынша арты	 
а	ша �стап 	алу фактілерін 
аны	тады. Атап айт	анда, 
Е�бек кодексінде және «Зей-
нета	ымен 	ам сыз дандыру 
туралы» за�ын да жала	ы мен 
зейнета	ы со ма сыны� 50%-
ынан к#п #н ді ріп алу�а тыйым 
салын �ан.

Алайда Kaspi Bank, Еуразия-
лық банк, Халық банкі, Хоум 
Кредит энд Финанс банк аза мат-
тардың шоттарындағы ақшасынан 
заңда белгіленген тыйымнан жо-
ғары к"лемде алып қойған. 

«Бұл проблема банктердің 
ақ ша банктік шотқа түскенге 
дейін жүргізілген атқарушылық 
іс жүр гізу бойынша ұстаулардан 
хабардар болмауының салдары-
нан болды. Осындай әрекет-
тердің нәтижесінде қарыз алу-
шылар "зі  нің жалғыз табыс 
к"зінен заң сыз айырылған, бұл 
халықтың наразы лы ғын тудыр-
ды. Бас про куратура ның ұсы-
нуымен Қаржы нарығын реттеу 

агенттігі аталған проблеманы 
бірқатар шараны қабылдау ар-
қылы шешті», – деді қадағалау 
органы.

Біріншіден, клиенттің "тініші 
негізінде банктердің және сот 
орын  даушыларының артық алын-
ған соманы 5 күн ішінде қайтару 
алгоритмі енгізілді. Екіншіден, 
Қазақстан банктерінің базасы ат-
қарушылық іс жүргізу орган дары-
ның автоматтандырылған ақ па-
рат тық жүйесімен интеграциялан-
ды.

Агенттіктің пікірінше, бұл 
банк терге барлық кредиторының 
еңбекақы немесе зейнетақысынан 
жалпы ұсталған сомалардың заңда 
белгіленген 50%-дан аспауы үшін 
олардың клиентінен қандай ше-
герімдер жасалғанын к"руге мүм-
кіндік береді. Заңсыз "ндіріп алу 
фактілеріне кезіккен жағдайда 
азаматтар Қаржы нарығын реттеу 
және дамыту агенттігіне, оның 
аумақтық б"лімшелеріне немесе 
прокуратураға шағыммен жүгінуге 
құқылы.
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Коронавирусқа шалдыққандар  
қайта көбейе бастады

Дайындаған Елдос СЕНБАЙ

Мәжіліс Т#ра�асы Н�рлан 
Ны�матулин баста�ан парла-
менттік делегация Аустрия 
астанасы Вена 	аласында #т-
кен парламенттер спикер-
леріні� V Д/ниеж/зілік конфе-
ренциясына 	атысты.

4лемнің 90-нан астам елінің 
парламенттер спикерлері жиналған 
жиында пандемиямен күресу және 
COVID-19-дан кейін қалпына кел-
тіру ж"ніндегі жаһандық шаралар-
ды қоса алғанда, шұғыл халықа ра-
лық парламенттік іс-қимылды та-
лап ететін басымдықтар, климат-
тың "згеруі және экологиялық 
тұ рақ тылықты қамтамасыз ету 
мә се лелерін шешу, жалған ақпарат 
та ратуға қарсы іс-қимыл, жастар-
дың саясатқа қатысуы, гендерлік 
теңдік мәселелері қаралды. 

Мәжіліс Спикері к"пжақты 
ынтымақтастықты нығайту, бей-
бітшілік пен тұрақты дамуды қам-
тамасыз ету үшін парламенттік 
қыз мет тақырыбына арналған 
интерактивті жалпы пікірталастар-
да с"з с"йледі.

Осы ретте Нұрлан Нығматулин 
біздің еліміздің халықаралық 
ұстанымдарға сәйкес тұрақты 
дамуға жол ашатын Қазақстанда 
қолға алынып жатқан маңызды 
бастамалар туралы айтты. 

Палата Спикері атап "ткендей, 
Қазақстанның Тұңғыш Президен-
ті Нұрсұлтан Назарбаев ықпалды 
мемлекет пен әділ қоғам құрудың 
тұжырымдамалық негізін қалады. 
Осы саяси бағытты бүгінде Прези-
дент Қасым-Жомарт Тоқаев саяси 
жалғастырып келеді. 

– Парламент реформаларды 
дер кезінде заң деңгейінде қамта-
масыз ете отырып, белсенді қызмет 
атқаруда. Мәселен, сайлау заңна-
масы мен сот жүйесін жетілдіруге 
бірқатар маңызды заң қабылданды. 
Сонымен бірге саяси партиялар, 
бейбіт жиналыстар, жергілікті 
"зін-"зі басқару туралы заңнама-
лық актілерге де к"птеген "згеріс 
енгізілді, – деді Мәжіліс Спикері.

?з с"зінде Нұрлан Нығматулин 
Қазақстанның жаһандық және 
"ңірлік деңгейлерде бейбітшілік 
пен қауіпсіздікті қамтамасыз етуге 
қосқан үлесіне к"ңіл б"лді.

– Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев заманауи 

сын-қатерлерге байланысты тіке-
лей БҰҰ Қауіпсіздік Кеңесіне есеп 
беретін Биологиялық қауіпсіздік 
ж"ніндегі халықаралық агенттік 
құруды ұсынды. Бұл мамандан ды-
рылған құрылым биологиялық 
қауіп терді болдырмауға ықпал 
ете ді. Біз осы маңызды қазақстан-
дық бастаманы әріптестеріміз 
белсенді түрде қолдайды деп сене-
міз, – деді Мәжіліс Спикері. 

Сонымен қатар Нұрлан Нығ-
матулин халықаралық күн тәрті-
біндегі Ауғанстандағы бейбітшілік 
пен қауіпсіздікті қалпына келтіру 
сияқты "зекті мәселе туралы айта 
келіп, бүгінде ең маңыздысы Ау-
ғанстандағы гуманитарлық және 
азық-түлік дағдарысына жол бер-
меу екеніне назар аударды. 

Парламенттер спикерлерінің 
V Дүниежүзілік конференциясы 
аясында Нұрлан Нығматулин 
еуро палық және азиялық парла-
ментшілермен, халықаралық пар-
ламенттік ұйымдар басшылары-
мен, сондай-ақ ұлттық делегация 
"кіл дерімен екіжақты кездесулер 
"ткізді.

Парламентаралық Одақтың 
т"рағасы Дуарте Пашекомен 
кездесу барысында одан әрі "зара 
іс-қимылдың келешегі жайы тал-
қы ланды. Сонымен қатар Мәжіліс 
Спикері қазақстандық Парламент 
"кілдері негізгі құқықтар мен бос-
тандықтарды сақтай отырып, бар-
лық адамдар үшін тең мүмкін дік-
терді қамтамасыз ететін, әлеуметтік 
әділ және қауіпсіз әлем пайымына 
негізделген Парламентаралық 
одақ тың қағидаттарын ұстана-
тынын атап "тті.

Мәжіліс Спикері Парламент 
"кілдеріне толеранттылық пен мә-
дени сан алуандық идеологиясын 
ілгерілету, жаһандық күн тәр тібін-
дегі "зекті мәселелерді бейбіт жол-
мен шешуге және ымыраға ке луге 
шақыру қажет деп есептейді. 

Мәжіліс Т"рағасы "зінің ис-
пан дық әріптесі – Депутаттар 
конгресінің спикері Меритчель 
Батетпен кездесуде Қазақстан 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев 
бастамашы болған саяси рефор-
маларға, сондай-ақ әйелдер мен 
жастардың саяси "міріне қатысу 
мүмкіндігін кеңейтуге, партия лар-
дың Парламентке "туінің шекті 
деңгейін 7-ден 5%-ға дейін т"мен-

детуге, сайлау бюллетеньдеріне 
«бар шаға қарсы» бағанын енгізуге 
және тағы басқа мәселелерге қа-
тыс ты "згерістерге назар аударды.

Одан әрі Корея Республикасы 
ұлттық ассамблеясының т"рағасы 
Пак Бён Сокпен кездесу барысын-
да ынтымақтастықты нығайту 
тақырыбы жалғасын тапты.

Тараптар қазақстандық және 
кореялық Парламент "кілдерінің 
"зара іс-қимылының кеңеюі екі 
мемлекет басшыларының уағда-
лас тықтарын іске асыруға ықпал 
ететініне сенім білдірді. Мәжіліс 
Спикері Нұрлан Нығматулин атап 
"ткендей, жақында Қазақстан Пре-
зи денті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Сеулге мемлекеттік сапары екі ел-
дің саяси диалогін дамытуға және 
стратегиялық серіктестігін ке ңей-
туге серпін берді.

Мәжіліс Спикері 4зербайжан 
және Қырғыз Республикасы пар-
ламенттерінің басшылары Сахиба 
Гафарова және Талант Мамытов-
пен кеңауқымды мәселелерді 
талқылады.

Нұрлан Нығматулин Парла-
мент "кілдерінің, соның ішінде 
түркі институттары аясындағы 
бірлескен сындарлы жұмысы ба-
уырлас халықтар мен елдер ара-
сындағы жан-жақты "зара іс-
қимылды, достық пен тату к"р-
шілікті одан әрі нығайтуға ықпал 
ететініне сенім білдірді.

Сонымен қатар Мәжіліс Т"ра-
ғасы Түркітілдес елдер парламент-
тік Ассамблеясының биылғы қыр-
күйек айының соңында Түркістан-
да "ткізілуі жоспарланған X пле-
нар лық отырысы алдағы ынты мақ-
тастық үшін жаңа перспективалық 
бағыттарды ашатынын атап "тті.

Парламенттер спикерлерінің 
V Дүниежүзілік конференциясы 
аясында Нұрлан Нығматулин 
Бельгия ?кілдер Палатасының 
Спикері Элиан Тильемен де 
келісс"здер жүргізді.

Парламенттер спикерлерінің 
V Дүниежүзілік конференциясы 
аясында Нұрлан Нығматулин 
Бельгия Корольдігі федералдық 
пар ламентінің спикерлері: "кілдер 
палатасының т"рағасы Элиан 
Тильемен және Сенат т"рағасымен 
Стефани Д ' Озбен келісс"здер 
жүргізді.

А.ҚҰРМЕТ

Жалпы, індетке шалдығу к"р-
сеткіші қыркүйектің басында түсе 
бастаған болатын. 3 қыркүйекте 
4 830 адамнан індет анықталса, бір 
күн "ткенде олардың саны 4 568-ге 
түскен. Алайда 7 қыркүйектен бері 

қайта "сті. Індет жұқтырушылар 
саны Алматы қаласы мен Қара ған-
ды облысында және Нұр-Сұлтан 
қаласында әлі де азаймай тұр. 

Ал Денсаулық сақтау минист-
рлігі Санитарлық-эпидемио-

логиялық бақылау комитеті т"-
рағасының орынбасары Зәуре 
Ахметова оқу жылының басынан 
бері мектеп оқушылары арасында 
вирус жұқтырғандар саны 426-ға 
жеткенін айтты. Ел бойынша 
коронавирусқа байланысты түрлі 
мектептегі 241 сынып карантинге 
жабылыпты.

А.СҰЛТАН

«Бакалаврда оқитын студент-
тердің шәкіртақысы 26 186 тең-
геден 31 423 теңгеге дейін "сті. 
Педагогикалық бағытта оқитын 

ЖОО студенттері бұрын 42 000 
теңге алса, енді 50 400 теңге алады. 
Президенттің тапсырмасын 
орындап, болашақ дәрігерлердің 

стипендиясын едәуір арттырдық. 
Олар 26 186 теңгенің орнына енді 
50 400 теңге алатын болады. Был-
тырғы қаңтарда Мемлекет бас-
шысының тапсырмасымен шә-
кіртақы 25%-ға к"бейді. Соңғы екі 
жылда бакалавриатта оқитын 
студенттердің стипендиясы шама-
мен 2 есе артты», – деді Білім және 
ғылым вице-министрі Қуаныш 
Ерғалиев.

Сонымен қатар магистранттар, 
докторанттар мен интерндер дің де 
шәкіртақысы "сті. Егер бұ рын 
магистранттарға 66 913 тең  ге 
т"ленсе, енді олардың ай са  йын  ғы 
стипендиясы 76 950 теңгені құ-
райды. Докторанттар стипендиясы 
150 000 теңгеден 172 500 теңгеге 
дейін, интерндерде 47 431 теңгеден 
59 289 теңгеге дейін "сті.

Айта кетейік, биыл мұндай 
қол дау шаралары «Nur Otan» пар-
тиясының сайлауалды бағдарла-
масын орындау ж"ніндегі Жол 
картасы шеңберінде жүзеге асы-
рылып жатыр.

Қазақстанда шәкіртақы өсті

Пандемиядан кейінгі даму 
мәселелерін талқылады

Сенат Спикері Мәулен 
2шімбаевты� т#ра�алы�ымен 
палата отырысы #тті. Онда 
де путаттар Есеп комитеті т#-
райымыны� бас	а ж�мыс	а 
ауысуына байланысты коми-
тет м/шесі Тал�ат Жа	анны� 
#кілеттігін то	тату және оны 
лауазымынан босату туралы 
�сынысын 	арады. Тал	ылау 
нәтижесінде сенаторлар 
Т.Жа	анны� #кілеттігін то	-
та ту туралы шешім 	абыл-
дады.

«Есеп комитетіндегі 5 жыл 
қызметі кезінде оның жетек-
шілігімен Ұлттық қордың, ұлттық 
компаниялардың тиімділігіне 
аудит жүргізілді. 31 тамызда Тал-
ғат Амангелдіұлы басқа жұмысқа 
ауысуына байланысты қызметінен 
босату туралы Сенат Т"рағасы 
атына "тінім берді», – деді Сенат-

тың Қаржы және бюджет коми-
тетінің т"рағасы О.Перепечина. 

Сонымен қатар отырыста 
«2014 жылғы 29 мамырдағы Еура-
зиялық экономикалық одақ тура-
лы шартқа Арменияның қо сы-
луына байланысты оған "згерістер 
енгізу туралы хаттаманы ратифи-
кациялау туралы» заң жобасы 
қаралып, қабылданды. Бұл құжат 
ЕАЭО-ға мүше мемлекеттердің 
заң намасына сәйкес Қазақстан, 
Армения, Беларусь және Ресей 
ау мағында электр энергиясын 
мем лекетаралық беруді шарттық 
ресімдеуге қойылатын талаптарды 
белгілейді.

«Электр энергиясын тиімді 
пай далану экономиканы дамыту 
үшін маңызды. Бұл заң Еуразия-
лық одаққа мүше елдердің энер-
гетика саласындағы ынтымақтас-
тығын арттыруға оң әсерін тигізе-
ді деп сенеміз», – деді М.4шімбаев.

Сондай-ақ палата отырысы 
кезінде сенаторлар депутаттық 
сауалдар жолдады. Депутат 
Б.Орынбеков Жамбыл облысын-
да  ғы т"тенше жағдайлар қызме-
ті нің штаттық санын к"бейту 
және тех ни калық жабдықталуын 
жақ сарту мәселесін к"терді. Се-
натор Д.Н"кетаева ерекше қа жет-
тілігі бар балалардың мәсе лесіне 
назар аударды. Ал А.Күрішбаев 
ауыл ша руашылығын одан ары 
дамыту үшін жаңа жүйені енгізу 
қажет деп есептейді. Сенаторлар 
экология және экологиялық 
бақылау мәсе лелерін с"з етті. 
Депутат С.Алдашев Маңғыстау 
облысын дағы «Қошқар Ата» ра-
диоактивті қал дықтар қоймасына 
қатысты проб  лемаға  алаң-
даушылық білдірсе, А.Лукин 
ауаның жай-күйіне эко ло гиялық 
бақылау жүргізуді кү шей  туді та-
лап етті.

Банктер клиент қаржысын 
«ұрлап» келген

Одақтастар электр 
қуатымен алмасады

Президент тапсырмасын және «Nur Otan» партиясыны� 
сайлауалды ба�дарламасын іске асыру аясында ЖОО сту-
дент тері, магистранттар мен докторанттарды� шәкірта	ы сы 
биыл�ы 1 	ырк/йектен бас тап артты. Бакалавр ба� дар ла ма-
сымен о	итындар ды� шәкірта	ысы 20%-�а, ал магистрант-
тар мен докто ранттарды� стипендиясы 15%-�а �л�айды.

:аза	станда со��ы тәулікте 4 106 адамнан коронавирус 
аны	талды. Осылайша, вирус ж�	тыр�андар саны 	айтадан 
#сті. 6 	ырк/йек к/ні оларды� саны тәулігіне 3 583 адам 
бол�ан еді.
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22 мыңнан астам 
азаматты қабылдады

«ЕКІНШІ ПАВЛОДАР» 
тұрғындарының шағымы ескерілді

Студенттік жатақханалар 
тексерістен өтіп жатыр

Жыл басынан бері «Nur Otan» 
пар тиясыны� �о�амды� �абылдау 
б�л мелеріне 116 мы�нан астам 
�ті ніш т�сті. Депутаттар мен мем-
ле кеттік органдарды� басшылары 
22 мы�нан астам азаматты �абыл-
дады. �тініштерді� 97%-ы шешіл-
ді, консультативтік, �"�ы�ты� және 
�зге де к�мек к�рсетілді. Оны� 
3%-ы орындалып жатыр. 

Партияның баспас�з қызметінің мә-
ліметінше, тұрғындар «Nur Otan» пар-
тиясына түрлі мәселемен келеді. Олар-
дың арасында сумен жабдықтау желі ле-
рін, жолдарды ж�ндеу, әлеуметтік ны-
сандарды жаңғырту және тағы басқасы 
бар. !ңірлерде қоғамдық кеңестер желісі 
бойынша түскен 4 600 �ткір әлеуметтік 
мә селе партиялық бақылауға алынды. 

Мәселен, Жамбыл облысында Қара-
т� бе ауылдық округінің тұрғындары 
бір неше жыл бойы бұзылған су құ быры-
нан зардап шеккен. Егер жазғы уақытта 
су дың бір б�лігі жерге ағып кетсе, күн 
суы та бастаса су жақын маңдағы тас жол-
ға ағып, мұзға айналып, к�птеген жол 
апа тын тудырады. Бұл мәселені шешуді 
жаңа дан сайланған Қарат�бе қаласының 
әкімі, нұротандық Ғамзат Сағымбеков 
қол ға алды. Санаулы күндерде су құбыры 
ж�н деліп, жол кеңейтіліп, жаңа жол т�-
селді. 

Алматы облысында нұротандықтар 
жаяу жүргіншілер к�пірі жарамай қалған 
Ескелді ауданы Қарабұлақ ауылының 
тұрғындарына к�мек к�рсетті. Партия 
филиалына �тініш түскеннен кейін ау-
дан бюджетінен тиісті қаражат б�лініп, 
қа зір к�пір пайдалануға берілді. 

Нұр-Сұлтанда ерекше қажеттілігі бар 
әйел «Nur Otan» қалалық филиалына 
к� мек сұрап хабарласты. Қиын жағдайға 
тап болған ол, екі жасқа толмаған қызын 
жал ғыз �зі тәрбиелеп отыр. Басында �з 
бас панасы болмағандықтан, мүгедектік 

бойын ша алатын жәрдемақысы түгел 
пә тер жалдауға кетеді. Партиялықтар 
оған қаладағы балабақшалардың бірінде 
тәр биешінің к�мекшісі болып жұмыс 
іс теуіне, сондай-ақ сол жерде баласына 
те гін орын беруге к�мектесті. 

Батыс Қазақстан облысында Б�кей 
ор дасы ауданының Мұратсай ауылын-
да ғы балабақша бірнеше жылдан бері 
ж�н деуді қажет етіп келеді. 7сіресе, 
мек теп жасына дейінгі балалардың ата-
ана ларын суық едендер алаңдатты. Мә-
селені шешу үшін олар «Nur Otan» пар-
тия сының аудандық мәслихат депутаты 
Би бігүл Жұмағұловаға хабарласты. 
Оның араласуынан кейін жергілікті бі-
лім б�лімі жедел қаражат б�лді. Бүгінде 
ба лабақшада жылы еден, сондай-ақ ты-
ғыз линолеум т�селген. 

Солтүстік Қазақстан облысында 
Мамлют ауданы Ленин ауылының тұр-
ғын дары интернет сапасына бірнеше рет 
ша ғымданды. Мәселе карантин кезінде, 
яғни мектеп оқушыларын қашықтан 

оқы туға к�шірген кезде ерекше �зекті 
бол ды. «Nur Otan» жергілікті филиалына 
келіп түскен бірнеше �тініштен кейін 
«Цифрлық Қазақстан» мемлекеттік бағ-
дарламасын іске асыру аясында рес пуб-
ликалық бюджет есебінен ауылда ұялы 
байланыс мұнарасы орнатылды. 

Еске сала кетейік, тұрғындар �здерін 
ма  залаған мәселелері бойынша «Nur Otan» 
партиясының республикалық қо ғам дық 
қабылдау б�лмесіне келесі байланыс 
н� мірлері арқылы хабарласуына болады: 
Call-орталық: 8 800 080 4441 (Қазақстан 
бойынша қоңырау  шалу  тег ін) ; 
WhatsАpp: 8 700 800 4441; E-mail: komek
@nurotan.kz. 

Сонымен бірге партияның респуб-
ликалық қоғамдық қабылдау б�лмесінің 
базасында отбасы, әйелдер және бала-
лар дың құқықтарын қорғау, тұрмыстық 
зор лық-зомбылыққа қарсы іс-қимыл 
мә селелері бойынша «111 шұғыл қыз-
меті» арнайы байланыс орталығы іске 
қо сылды. 

Павлодар облысты� мәс ли ха ты-
ны� депутаттары «Nur Otan» фрак-
ция сыны� кезектен тыс оты ры сын-
да «Екінші Павлодар» ша�ынауданы 
т"р �ындарыны� кәріз ж�йесіні� 
са пасыз орнатыл�анына ша�ым-
дан �ан т�йткілді мәселесін �арады.

 
Облыс орталығындағы жеке үйлерді 

жыл сайынғы еріген қар және жерасты су-
лары басып қалу мәселесін шешу үшін 
жер гілікті билік «Екінші Павлодар» ша ғы-
науданында сорғы стансалары бар кә різ 
желілерінің құрылысын жүргізіп жа тыр. 
Бұл жұмыстар азаматтардың «Nur Otan» 
пар тиясына �тінішінен кейін жүзеге асы-
рыл ды. 

Нәтижесінде бүгінде құрылыстың 3 
ке зеңінің 2-еуі аяқталды, үйлерді ішінара 
қосу жұмыстары жүргізіліп жатыр. Ша-

ғы науданның 17 к�шесін қамту жос пар-
лап отырған кәріз желілерінің жобалық 
ұзын дығы шамамен – 10 шақырым. Сон-
дай-ақ нұротандықтар атқарушы орган дар-
дың �кілдері, мәслихат депутаттары жә не 
шағынауданның тұрғындары құра мы на 
кірген жедел штаб құру туралы ше шім 
қабылдады. Бүгінде 8 отырыс �т кі зілді. 

Жақында тұрғындар «Nur Otan» пар-
тия сына бірқатар нысандарда сапасыз 
жұмыстар жүргізілгені туралы шағыммен 
қайта хабарласты. Олардың айтуынша, 
негізгі құбыр �тетін к�шеге құдықтарымен 
бірге асфальт т�селіп тасталған. 

– Мамандар магистральді кәріз желі-
лерін тексерді. Бірнеше жерде кәріз құ-
быр лары бір-біріне жалғанбаған, сондай-
ақ тұтас құбырдың орнына к�лбеуі сәйкес 
кел мейтін бірнеше қысқа құбырлар ор-
натылған. Экономикалық тергеу депар-

та ментіне DIKE ЖШС мердігерлік ұйы-
мына қатысты арыз жолданды. Жалпы, 
бұл мәселені шешу партия филиалының 
ерекше бақылауында болады, – деді 
«Nur Otan» партияcы Павлодар қалалық 
фи лиа лы т�рағасының бірінші орын-
басары Айгүл Мәлікова. 

Сонымен қатар партия мүшелері 19 
әлеу меттік жағдайы т�мен отбасына к� мек 
к�рсетті. Су басу салдарын жою үшін олар-
дың әрқайсысына 10 қап цемент, 5 тонна 
құм және 5 тонна қиыршық тас берілді. 

Еске сала кетейік, бұған дейін 
«Nur Otan» партиясы Т�рағасының Бірін-
ші орынбасары Бауыржан Байбек «Екін-
ші Павлодар» шағынауданының тұрғын-
дары  мен кездесіп, жеке үйлерді жыл 
сайын  ғы еріген және жерасты суларымен 
су басу мәселесін шешуді партиялық ба-
қы  лауға алуды тапсырған болатын.

0аза�стан бойынша студенттік 
жата�ханаларды тексеру ж"мыс-
тары басталды. Рейдті «Jas Otan» 
Жастар �анатыны� және «Nur Otan» 
пар тиясы жанында�ы Жастарды 
�ол дау ж�ніндегі республикалы� 
�о �амды� ке�есті� �кілдері "йым-
дастырды.

 
Іс-шараны жүзеге асыру мақсатында 

«Jas Otan» Жастар қанатының т�рағасы 
Нұржан Жетпісбаев, Мәжіліс депутаты 
Ел нұр Бейсенбаев және Жастарды қол-
дау ж�ніндегі �ңірлік қоғамдық кеңестің 
�кілдері Қарағанды облысының жоғары 
оқу орындары мен колледждерінің жа-
тақ ханаларына мониторинг жүргізді. 

Мониторинг тобы мүшелері алдымен 
бо лашақ дәрігерлерге арналған 400 т�-
сек-орындық студенттік үй салынып 
жат қан «Қарағанды медицина универ-
си теті» КЕАҚ жатақханасының құрылыс 

алаңына барды. Сонымен қатар Қара-
ғанды техникалық университеті мен 
Қара ғанды индустриялық универси те-
тінің жатақханаларын тексерді. Партия 
мү шелері жатақханалардың сумен, 
жылу мен жабдықтауын, жарықтан-
дыруын, санитарлық нормаларға сәй-
кес тігін, үй-жайлардың жағдайларына 
бақылау жұмыстарын жүргізді. 

Мониторинг қорытындысы бойын-
ша К�псалалы гуманитарлық тех ни ка-
лық колледжінің жатақханаларында 
бір қатар бұзушылық анықталды. Атал-
ған студенттер үйінің мәселесін депутат 
Елнұр Бейсенбаев жеке бақылауына 
алды. 

– Біз студенттердің жайлы оқуы үшін 
бар лық жағдайды жасауға тиіспіз. Бұл 
мә селе менің ойымша тікелей осы оқу 
ор дасындағы басшылықтың салғырт ты-
ғынан болып отыр. Олар ақшаның же-
тіс пеушілігі туралы айтады, бірақ біз 

мұнда қарапайым санитарлық нормалар 
сақталмайтынын к�рдік. Екі адамға 
арналған б�лмеде үш адам орналас-
тырыл ған. Ыстық су жоқ, �рт қауіпсіздігі 
сақталмаған. Қарағандының уәкілетті 
органдары барлығын ретке келтіріп, 
қол ға алуы тиіс деп есептеймін, – деп 
атап �тті ол.

Қарағандыда жатақханаларға 2 000-
ға жуық студент мұқтаж. Орын жетіс пеу-
шілігі мәселесі ішінара шешіліп жатыр. 
Жақында 800-ден астам жас 6 жаңа және 
ж�нделген ғимаратта тұра алады. «Jas 
Otan» Жастар қанатының жетекшісі 
Нұр жан Жетпісбаев бұл мәселе олардың 
жеке бақылауында екенін айтты. 

– Бұл жұмысты әлі де жалғастырамыз. 
Қа зір біз жатақханаларды жыл соңына 
дейін жойылуға тиіс бұзушылықтарды 
анық  тау үшін тексерудеміз. Тексеру лер ден 
кейін ЖОО басшылығына ұсыныс тар бе-
реміз және министрлік деңгейінде жұмыс 
жүр гіземіз. Жыл соңына қарай қай та мо-
ниторинг жүргізіледі. Ең басты мін дет – 
студент жастардың әлеуметтік-тұр мыстық 
жағдайларын жақсарту, – деді ол. 

Биыл тамыз айынан бастап жасотан-
дықтар жастарды қолдау ж�ніндегі кеңес 
мүшелерімен, жергілікті атқарушы ор-
ган дармен, Т�тенше жағдайлар аумақ-
тық департаменттерімен, жергілікті 
по лиция қызметкерлерімен, жастар 
ұйым дарымен бірлесіп жоғары оқу 
орын дарының және ТжКБ-ның 126 жа-
тақ ханасына тексеру жүргізді. Жүргізіл-
ген мониторинг еліміздің 10 жатақ ха на-
сында жүйелі сипаттағы маңызды проб-
лемаларды анықтады. Бұл лас үй-жай-
лар, тұрмыстық б�лмелер, ас үйдің, оқу 
зал дарының болмауы, авариялық жағ дай, 
шамадан тыс жүктеме, жатақ ха налардағы 
орындардың жетіспеуі және т. б. 

Мониторинг нәтижелері бойынша 
жо  ғары оқу орындары мен техникалық 
жә не кәсіптік орта білім беру мекемелері-
нің басшылығына жағдайды жақсарту 
ж�нінде тиісті ұсынымдар жолданады.

Жанарбек ӘШІМЖАН, 
Парламент Мәжілісінің депутаты:

Сын-қатерлерді 
еңсеретін Жолдау

– АҚШ араға аттай жиырма жыл 
салып, Ауғанстанды тастап шығар-шық-
пастан дүниенің дидары �згеріп сала берді. 
Алысқа бармай-ақ, іргедегі үлкенді-кішілі 
елдердің саяси сынап бағанасы сәт сайын 
құ былып тұр... Қоғамдық �мірімізге мыс-
қал дап кіріп, батпандап шығып жатқан 
пан демия Қазақстанның ғана емес, адам-
заттың демін тарылтып, �кпесін қабынтып 
жа тыр. Ел Президенті Қасым-Жомарт 
Ке мелұлының «Халық бірлігі және жүйелі 
реформалар – ел �ркендеуінің берік негізі» 
ат ты дәстүрлі Жолдауы осындай күрделі 
ке зеңде жарияланды. Мемлекет басшы-
сы ның бұл Жолдауы – Қазақстан халқын 
нақ ты стратегиялық дамуға бастайтын 
жә не мазмұн мен нәтижені таразыға тең 
тартқан сындарлы құжат болды.

Президент Жолдауда негізінен әлемдік 
гео саяси ахуал, сыртқы байланыстар, ха-
лық аралық қоғамдастықтардың алдын-
дағы міндеттемелерден г�рі ішкі мәсе ле-
лерге кеңінен тоқталды. Яғни, Жолдау 
бас тан аяқ әлеуметтік салаларға, ұлттық 
тұтас тыққа, т�ніп тұрған сын-қатерлердің 
ал дын алуға, квазисекторлардың жұмысын 
жандандыруға, орта және шағын бизнесті 
қаржыландырудың тиімділігін арттыруға, 
бір ауыз с�збен түйіп айтқанда халықтың 
кезек күттірмей шешімін табуы тиіс шетін 
мә селелеріне бағытталды. Елдің күткені 
де осы болатын. Үкіметтің алдына нақты 
тап сырмалар жүктеді.  

Екі ауыз с�збен бәрін қамту мүмкін емес, 
десек те Президент Жолдауында ай тыл ған 
бірнеше мәселеге тоқталайын. Биыл ғы ел-
дің еңсесін езген ерекше жағдай – табиғи 
құрғақшылық. Шалғай аудандарды ара-
лап, �ңірлердегі ахуалмен танысып қайт-
қан депутаттардың алдынан шыққан не-
гіз гі түйткілдер – жайылымдық жер мен 
жем ш�п мәселесі. «Малым – жанымның 
сада ғасы» деп отырған шаруаларды індет 
бір титықтатса, қуаңшылық екінші бүйір-
ден қысты. Құрғақшылық – табиғи және 
қайталанып отыратын құбылыс десек те, 
алдағы жылғы ауылшаруашылық сала сын-
да болуы ықтимал түрлі құбылыстарды 
ғы лыми тұрғыдан сараптап, болжап оты-
ра тын ведомстволар мен институттар қа-
те лік жіберді. Соның кесірінен жылқы 
жы  лаған Маңғыстау, аңқасы кепкен Арал, 
жайы   лымы топыраққа айналған �зге �ңір-
лер ірі әлеуметтік қайшылықтардың қам-
ба сына айналды.

Қуаңшылықтың кесірінен республика 
аумағында 178 мың гектардан астам егістік 
алқабы жарамсыз болып қалды.

Бір ғана Маңғыстау �ңірінде ай нал-
дыр ған үш айда жылқының 16, қойдың 18, 
ал түйенің 4 пайызы шығын болды. Күт-
пе ген жерден жемш�п әзірлеу науқаны 
�ңір лерде үлкен базарға айналып кетті. 
Жаздың жарымында бір бума ш�птің құны 
2 000-2 200 теңгеге дейін шарықтады. Сол 
тұста Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев қалыптасқан жағдайға байланысты 
Қазақстан Үкіметіне �ңірлердегі әкімдік-
пен бірлесіп фермерлер мен ауыл тұрғын-
дарын жоғары деңгейде қолдауды, жайы-
лымдар мен жемш�п бойынша жедел 
шара лар қабылдауды тапсырған. Осы 
бол ған жағдайға байланысты ел-халық, 
малмен күн к�ріп отырған жұрт Мемлекет 
басшысынан үлкен с�з күткені даусыз. 

Президент Қасым-Жомарт Кемелұлы 
кешегі халыққа жолдаған Жолдауында: 
«Жемш�п дайындауға қажетті жер к�лемін 
кеңейткен ж�н. Жайылымдық жерді 
тиімді пайдалану �те маңызды. Қазір мал 
жаятын жерге шаруалардың қолы жетпей 
жүр. !йткені мұндай алқаптарды кейбір 
белгілі адамдар иеленіп алған. Тіпті, оны 
адам аяғы баспайтындай етіп қоршап тас-
таған. 7кімдер түрлі себептерді сылтаура-
тып, ықпалды адамдардың ығына жығы-
лып, бұл мәселені шеше алмай отыр. Жеке 
қо салқы шаруашылықтардың малын 
жайы лымдық жермен қамтамасыз ету мә-
се лесіне айрықша назар аудару қажет», – 
деп қадап тұрып айтты. Осы бағытта Үкі-
мет ке мемлекеттік құзырлы органдармен 
бір лесіп жедел және батыл шаралар қа-
был дауды міндеттеді. Тіпті, осы бағытта 
к�р сетілетін қолдау тәсілдері арнайы заңда 

к�рініс табуын жүктеді, сезінген адамға 
бұл – үлкен қадам! 

Бұрын да аз айтылып келген жоқ, бірақ 
дәл қазіргі кезеңде қоғам тарапынан жиі 
к�теріліп, ұлт зиялыларының да аузымен 
ай тылып жүрген – мемлекеттік тілдің жағ-
дайы және бұл мәселеге байланысты да 
ха лық ең жоғары мінберден пікір күтті. Ел 
бас шысы бұл тұстан принципті түрде ай-
налып �ткен жоқ. 

«Болашағын Отанымызбен бай ла ныс-
тыратын әрбір азамат қазақ тілін үйренуге 
ден қоюы тиіс. Ата Заң бойынша Қазақ-
стан да бір ғана мемлекеттік тіл бар. Ол – 
қа зақ тілі!» деген Президенттің с�зі – мем-
лекеттік тілге деген аса ірі баға! Түсінген 
адамға! Осындайда к�нек�з қариялары-
мыздың «Үй артында кісі бар» деген 
тәмсілі жиі оралады... Кез келген жұмыр-
басты пенде �зінің бабадан балаға ауысып 
келе жатқан ұлы құндылықтары үшін жан 
аямай күреседі. Тіл, діл, рух, салт-дәстүр, 
ұлттық құндылықтарға жаны күймейтін 
адам ның жүрегі – тас пен без. Тәуелсіз дік-
тің үшінші онжылдығынан енді ғана аттап 
барамыз. Ал елдің тұғыры нық, ғұмыры 
ұзақ болу үшін, бірінші кезекте мемлекетті 
б�лініп-жарылудан сақтау керек және 
қылдай қателіктерге жол бермеуіміз керек. 
Тәуелсіздікке қауіп т�ндіретін, мемлекетті 
әлсірететін жариялылықтан сақ болуымыз 
керек. Жеке-дара оқшауланып, есік-тере-
зесін тарс бекітіп, әсіреұлтшылдыққа жол 
ашқан жұртты �рт алып жатқаны к�пті 
ойландыруы керек... Осы орайда, Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаевтың «Болашаққа 
бағдар: рухани жаңғыру» атты мақала-
сында: «Жаңа тұрпатты жаңғырудың ең 
басты шарты – сол ұлттық кодыңды сақтай 
білу. Онсыз жаңғыру дегеніңіздің құр 
жаңғырыққа айналуы оп-оңай. Бірақ 
ұлттық кодымды сақтаймын деп бойың-
дағы жақсы мен жаманның бәрін, яғни 
бо ла шаққа сенімді нығайтып, алға бастай-
тын қасиеттерді де, кежегесі кері тартып 
тұратын, аяқтан шалатын әдеттерді де 
ұлт тық сананың аясында сүрлеп қоюға 
бол майтыны айдан анық», – деген тұжы-
рымы еріксіз ойға оралады.

!ңірлерді к�п аралаймыз. Түрлі орта-
ларда боламыз. Шалғай ауылдарға бардық. 
Сонда ел жалақы мәселесін айтқанда аза 
бойымыз қаза болып, арқамызды аяз 
қаритынын несіне жасырайық? Кешегі 
Жол дауда Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев 2018 жылдан бері т�менгі 
жалақының к�терілмегенін, бұл орайда 
ТМД-дағы бірқатар елден кейін қалға-
нымызды айта келе, 2022 жылдың 1 қаң-
тарынан бастап ең т�менгі жалақыны 42 
500 теңгеден 60 000 теңгеге к�теру туралы 
шешім қабылдағанын ашық мәлімдеді. 
Мен бұл қадамды осы Жолдаудың нақты 
нәтижесі деп сезіндім. Т�менгі жалақыны 
к�теру бағытында түрлі әлеуметтік-эко-
номикалық қайшылықтарға қарамастан 
қаншама кешенді жұмыстар атқарылды! 
Нақты нәтижесін Қазақстандағы 1 мил-
лионнан астам адам к�реді. Оның бала-
ша ғасының ризығы. Сондай-ақ к�леңкелі 
жа лақының адымы тарылады. Ішкі нарық-
тың тынысы ашылады.

Қазақстан – аграрлы елдің бірі. Бірақ 
осы ауылшаруашылық саласында кетіп 
жатқан қате-кемшіліктер бірінші кезекте 
елдің еңсесін түсіріп отыр. Оның нәтижесі 
азық-түлік бағасының тұрақсыздығы мен 
қымбаттауына соқтырады. Осы орайда, 
Президент монополияланып алған аг-
ро�нер кәсіп саласындағы кемшіліктерді 
жоюға, бағаға бақылау жасауда біріне бірі 
бағынбай, біріне бірі сілтейтін мемлекеттік 
органдарды ретке келтіру бағытында ха-
лыққа тиімді кешенді шешім қабылдау 
үшін Үкіметке бір ай уақыт берді. Сонымен 
қатар бюджет саясатына байланысты түйт-
кілдер аз емес. Мемлекет қаржысын оң-
ды-солды шашып, жеміссіз жобаларға 
қаржы құйып аяғында бармақ шайнап 
жат қан сәттер аз емес. Одан қалса қордағы 
қар жыға иек артамыз. Осындай олқы-
лықтарды жою үшін Президент Ұлттық 
қорды басқарудың ережелер жинағын 
әзір леуді Үкімет пен Ұлттық банкке мін-
дет теді. Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
«Біз мемлекет банкирлерге к�мектеспеуге 
тиіс деген шешім қабылдадық», – деп ке-
сіп айтты.

Жалпы, бұл Жолдау «Nur Otan» пар-
тия сының «!згерістер жолы: әр азаматқа 
лайықты �мір» сайлауалды бағдар лама-
сының барлық индикаторларын одан 
сайын жандандыратын құжат. Сын-қа-
терлерді еңсеретін Жолдау. Енді Үкіметтен 
бастап, барлық құзырлы орындар бас 
біріктіріп ортақ нәтижеге жетуге жұмылуы 
қажет.

Қорыта келе, Қасым-Жомарт Ке мелұлы: 
«Мемлекет басшысының бағд ары на күмән 
келтіретіндер, жұмыс істеу қолынан кел-
мейтіндер, ебін тауып отыра беруді қалай-
тындар, Президенттің тапсырмаларын 
орындаудан жалтаратындар қызметтен 
кетуі тиіс», – дегенді ашық мәлімдеді. 
Неге? Мемлекеттік орган жетекшілері мен 
тиіс ті сала басшылары осыны терең тәп-
сірлеуі керек... Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН
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AI  YNQQҚОҒАМ

МЕМЛЕКЕТТІК МҮДДЕНІ 
ҚОРҒАП ҚАЛДЫ

Сарапшылар Нұрлан Асқарұлы 
жағдайында бұл отставка емес, 
ротация екеніне назар аудартады. 
Ол аймақ басшысы лауазымында 
Серікбай Трұмовты ауыстырды. 
Саясаттанушы Данияр $шімбаев 
мұндай ауыс-түйіс біраздан күтіл-
генін айтады.

«Трұмов мырза әкімдер рей-
тингінің қорытындысында ең т)-
мен гі орынның бірін иеленді. 
Telegram-арнамда сауалнама жүр-
гізгенімде де оның рейтингі нашар 
болып шықты. *ңірде біраз проб-
лема шешілмей жатыр. Демек, 
оның отставкасының қисыны бар. 
Орнына Нұрлан Ноғаевтың ба-
руы – жақсы жүріс. Ол батыстағы 
екі )ңірді – БҚО мен Атырау об-
лысын басқарды, батыс жұртшы-
лығы оның қызметін оң бағалайды. 
Маңғыстау – мұнайлы )лке, оны 
энергетика экс-министрінің бас-
қарғаны ж)н. Кризис-менеджер 
ре тінде Маңғыстаудың күрделі 
м әселелерінің күрмеуін тарқата 
алуы мүмкін. $йтпесе, Бозжыраға 
дейін талан-таражға түсе жазда-
ды», – дейді саясаттанушы. 

Ал Қазақстанның мұнай-сер-

вис тік компаниялары одағының 
қыркүйектегі соңғы рейтингінде 
Нұр лан Ноғаев «Мұнай саласын-
дағы ең беделді 50 тұлғаның» ара-
сында 3-орынға тұрақтаған-тын.

«2019 жылғы 18 желтоқсанда 
Энергетика министрі болып таға-
йын далғалы Н.Ноғаев OPEC+ ая-
сында, мұнай )ндірісін қысқартуда 
Қазақстан мүдделерін табысты 
қорғап шықты. Атап айтқанда, газ 
конденсатының )ндірісін шек-
теуден алып қалды: Қазақстанның 
бүкіл мұнай )ндірісінің 14%-ы – газ 
конденсатының еншісінде. Со ны-
мен қатар Ноғаев сала мәселе лерін 
шешу үшін «Теңіз», «Қашаған» 
және «Қарашығанақ» ірі кен орын-
дары операторларының күш-жі-
герін біріктіре алды, олардың қа-
тысуымен Мұнай-газ машина жа-
сауды дамытудың халықаралық 
орталығын құрды», – деп түсінік-
теме берді одақ.

Мұнай сарапшысы, Энергетика 
министрінің штаттан тыс кеңесшісі 
Олжас Байділдинов Нұрлан Асқар-
ұлының аймаққа кететіні құпия 
болмағанын, ондай әңгіме біраздан 
с)з болғанын айтады. 

«Ноғаев министрлікті бас қар-
ған кезде мұнай мен газ )нді рі-
сінде, шикізатты )ңдеуде, мұнай 
)нім дері )ндірісінде, электр энер-
ге тика сында және басқасында 
сер   пінді нәтижелер к)рсете ал ма-

ды. Ноғаев дағдарысқа қарсы күн 
тәртібін жү зеге асырды. 2020 жыл-
дың басында Brent құны 20 дол-
ларға дейін құл дырағанда ОПЕК+ 
картелі )ндіруді қатал реттеуге 
кірісті. Қазақстан екі оттың орта-
сында қалды. Бір жа ғынан әлемдік 
мұнай қоғамдастығы Қазақстаннан 
)ндірісті күрт қыс қартуды талап 
етті. Екінші жағынан елдегі шет ел-
дік компаниялар мұн дай мәмі лені 
қолай к)рмеді. Н.Но  ғаев инвес-
торларды к)ндіретін с)здер таба 
алды», – дейді сарапшы. 

Отандық келісс)зшілердің бі-
ліктілігі арқасында сала мүддесіне 
де үлкен зиян келмеді: 2021 жылдың 
қаңтарында ОРЕС+ тарихында 
алғаш рет мәмілелескен елдер 
арасынан тек екі елге – Қазақстан 
мен Ресейге )ндірісті қайта артты-
руға рұқсат етілді. 

Ноғаев тұсында елдегі барлық 
3 мұнай )ңдеу зауыты модерни за-
циялау аяқтал ды. 30 жылда алғаш рет 
ішкі нарық отандық жанар май мен 
толыққанды қамтыла бастады. Бұған 
қоса, 2020 жылы 493,6 мың тонна 
бензин (2019 жылы – 180,7 мың тон-
насы) және 175,9 мың тонна дизель 
экс порт талған. Отандық бензин *з-
бек стан, Қырғыз Респуб ликасы, 
Тәжікстан және Грузия нарығына 
енді. Ішінара Еуропаға да жолданды.

Министр Ноғаевтың басшы лы-
ғымен Қарашығанақ консорциумы 

акционерлерімен кірісті б)лісу ж)-
ніндегі дау реттелді. 
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$рине, Нұрлан Ноғаев 1,9 жыл-
ға созылған министрлік мерзімінде 
салаға біраз жаңашылдық, )згеріс 
енгізуге тырысты. 

Біріншіден, ол мұнай пайдалану 
құқығын электронды аукциондар 
арқылы сатуды қолға алды. 2020 
жылғы 23 қазанда мұнай-газ кен 
орындарын барлау және олардан 
шикізат )ндіру құқығы Қазақстан 
тарихында тұңғыш рет онлайн са-
тылды. Бұл қадам қоғамда қатаң 
сынға ұшырады. Себебі кейбір аса 
перспективті қара алтын кен орын-
дарының бүкіл байлығы елордадағы 
пәтердің құнына беріле салды. Мы-
салы, Атырау облысындағы Сағыз 
учаскесі 60 миллион теңгеге саудаға 
қойылып, 87 миллионға сатылды. 
32 млн теңге сұралған Балқұдық – 
50,5 млн-ға, 34 млн теңгеге бағала-
ған Қошалақ 42,5 млн теңгеге 
)ткізілді. Қалған 4 телімнен үміт ті-
лер к)п болып, бәсеке қызды. Со-
ның арқасында Атырау және Батыс 
Қазақстан облыстарының аума-
ғында орналасқан, небәрі 20,7 млн 
теңге тұрады делінген Қарабау – 
559 млн-ға, 34,3 млн ғана сұралған 
Бекайдар – 840 млн-ға сатылды.

Каспий маңы ойпатындағы 38,6 
млн-ға бағаланған Забұрын кен 
орны – 17,1 млрд теңгеге, ал Сарай-
шық 43,3 млн теңге орнына 45,4 
млрд теңгеге «)ткізілді». Бұл әлеу-
меттік желіде таңданыс, шаттық 
тудырды. Алайда арты жанжалға 
ұласты: әлдекімдер бағаны жасанды 
)сірген болып шықты (е-аукционға 
анонимді қатысуға мүмкіндік бе-
рілген). Ақыры ол екеуі бойынша 
күтілген 59,6 млрд теңге бонус ел 
бюджетіне түспеді. 

Сондай-ақ заңнамада мұндай 
аукциондарды жылына 2-ден к)п 
)ткізуге тыйым салынған. Ноғаев 
командасы осы лимитті алып тас-
тауға бекінді. Жаңа министрдің бұл 
бастаманы қолдар-қолдамасы әзір-
ге белгісіз. Биылғы 23 сәуірде )ткен 
ІІ аукционда бірден 10 кен орны 
жалпы сомасы 9,3 млрд теңгеге са-
тылды. Бұл елордадағы зәулім, 
сал танатты тұрғын үйдегі 27 апар-
таменттің құнына ғана тең. Үшінші 
аукцион 19 қарашада )теді деп 
жоспарланған. Аукцион арқылы 
жерге меншік құқығы емес, жер 
қойнауын пайдалану құқығы 
берілетінін атап )ткен маңызды.

КЕЛЕСІ МИНИСТРГЕ ҚАНДАЙ 
МҰРА ҚАЛАДЫ?

Екіншіден, министр болып 
тағайындалғанда Н.Ноғаев ірі мұ-
най-газ жобаларындағы жергілікті 

мазмұнды дамыту мәселесін ми-
нистрліктің басымдықты міндеті 
деп жариялады. Алайда сала ілге-
рілеп кетті деу қиын. Биылғы 
тамызда Қарашығанақ кен орнын 
кеңейту жобасында жергілікті маз-
мұнды дамытуға арналған онлайн 
форумға қатысқан сол кездегі ми-
нистр Нұрлан Ноғаев мұнай-газ 
жобаларында отандық )німдер мен 
қызметтер үлесінің аздығына алаң-
даушылық білдірді. *йткені қазақ 
жерінің қазынасын к)сіп-қотарып 
алып жатқан шетелдік инвесторлар 
тауарларды, мұнай-газ жаб дық та-
рын, запастық б)лшектерін сатып 
алуда шетелдік )ндірушіге басым-
дық береді. Мысалы, осыдан 10 
жыл бұрын, 2011 жылы Қарашы-
ғанақ жобасы үшін сатып алына-
тын тауарлар, жұмыстар мен қыз-
мет терде жергілікті мазмұн 38% 
болған. 2020 жылы 59% межеге 
әрең жетіп ті. Алайда 2021 жылы 
са тып алынып жатқан тауарла рын-
да қазақстандық үлесі бар-жоғы 
10,08%-ды құраған! 

«Инвесторлар жергілікті )нді-
рушілердің барлық мүмкіндігін 
то лыққанды пайдаланбайды. Бұл 
рет те бүгінде қазақстандық кәсіп-
орындардың к)бі жер қойнауын 
пайдаланушылар қоятын талаптар-
ға толық сәйкес келеді», – деп 
налыды Н.Ноғаев. Ендеше келесі 
министрге осы проблеманы шешу 
үшін мықтап бас қатыруға, келіс-
с)здер жүргізуге, пәрменді қимыл-
дауға тура келмек.

Бұл кезең мұнай-газ, мұнай сер-
вистік кәсіпорындар жұмысшы ла-
рының жаппай ереуілімен есте 
қалды. Үкімет осы сектор қызмет-
керлерінің жалақысын ақылға 
қонымды деңгейге дейін к)теру 
міндетін қойды. Ол миссия да жете 
орындалмай, жаңа министрге 
мұраға қалды. 

Үшіншіден, Н.Ноғаев коман-
дасы )з жұмысының жариялылығын 
арттыру мақсатында Telegram 
чатын ашқан болатын: онда кез 
келген адам министрлікке қалаған 
сауалын қоя алады. Министрлік 
сондай-ақ лауазымды қызмет кер-
лерінің телефон анықтамалығын 
ашық жариялады. Ведомствоның 
жаңа басшысы бұл бастаманы 
қаншалықты қолдайтыны белгісіз. 

Т)ртіншіден, министрлік қазір 
Мұнай және газ конденсатын 
есепке алудың ақпараттық жүйесін 
(ИСУН) құру жұмыстарын жүргізіп 
жатыр. Пилоттық режимде оған 
М*З-дер, мұнай )ндіруші және 
мұнай тасымалдаушы ұйымдар 
қосылды. Жүйені биылғы жылдың 
соңына дейін )неркәсіптік пай-
далануға беру жоспарланған. Бұл 
мұнайдың бүкіл циклін шамалы 
болса да айқынырақ етуі тиіс. 

Бесіншіден, Н.Ноғаев ұжымы 
Батыс аймағының электр желілерін 
Бірыңғай электр энергетикалық 
жүйесімен (БЭЖ) біріктіру ісін бас-
тады. Атырау мен Маңғыстау облы-
сының тұрғындары, әсіресе жаз 
бойы электрдің жалп етіп с)ніп қала 
беретініне жиі шағымданады. Бұған 
себеп – елдің батыс аймағы ұлттық 
электр жүйесіне кірікпеген. Шама лы 
апат болса, бұл )ңірлер пробле мамен 
жалғыз қалады, БЭЖ-ден к)мек-
қуат келмейді. Аймақ энер ге тикалық 
оқшаулан ған дықтан, энер гетиктер 
)зге )ңір лерден бос қуат тылықты 
соған ба ғыттай алмайды. 

Батыста әкім болып келген ми-
нистрдің аймақтың сол пробле-
масын шешуге неге 2020 жылы 
білек сыбана кіріспегені беймәлім. 
Н.Ноғаев біріктіру жобасын биыл-
ғы маусымда жария етті. Қазір же-
лілерді )зара қосу жобасының 
тех никалық-экономикалық негіз-
демесі әзірленуде. Ал оны бастап, 
аяғына жеткізу тағы да жаңа ми-
нистрдің үлесінде. 

АЭС-ТЫҢ БАСЫ 
АШЫҚ ҚАЛДЫ

Президент биылғы Жолдауында 
жүктеген АЭС салу мәселесін де 
енді сол пысықтайды. 

Айтқандай, биылғы 26 мамыр-
да Ақордада Мемлекет басшысы 
Қ.Тоқаев электр энергетикасы 
саласын дамыту мәселелері ж)нінде 
кеңес )ткізген. Онда біраз сын ай-
тылды. Мысалы, негізгі энергия 
қуа тын беретін нысандар, жылу 
электр стансалары 40 жылдан астам 
уақыт жұмыс істейді. Сарапшы-
лардың мәліметінше, 50%-дан 
астамы тозған. Ел Президентінің 
айтуынша, бұл электр стансала-
рындағы технологиялық бұзушы-
лықтардың артуына әкеліп соқтыр-
ды: 2019 жылы – 4 010, 2020 жылы 
4 458 бұзушылық тіркелді. Сон-
дықтан Үкіметке энергия к)здеріне 
ауқымды техникалық аудит жүргізу 
тапсырылды: стансалардың неге 
істен шығатыны, қашан ж)нделіп, 
жаңғыртылатыны анықталмақ. 

$рине, проблемасы шаш етек -
тен келетін, былыққа батқан энер-
гетика саласындағы ахуалды тү-
бегейлі түзетуге, с)йтіп сала тари-
хын да ұлы реформатор ретінде қа-
луға 629 күндік мерзім аздық ететін 
шығар.

Қалай болғанда, білікті, беделді 
басшы Нұрлан Ноғаев алдыңғы 
ізашарлары жеткен жетістіктерді 
арттырып, олардың кей кемшілігін 
түзей алды. Жаңа министрді оның 
мұрасын екшеп, керегін алып, 
кесірлісінен құтылу, саланы қазіргі 
дағдарыстан аман шығарып, пост-
пандемиялық заманда ары қарай 
дамыту міндеттері күтіп тұр. 

Ноғаев не істеді, не істей алмады?

Президент Жарлы�ымен Н�рлан Но�аев �кімет ��рамынан шы�арылып, Ма��ыстау 
облысына әкім болып та�айындалды. Беделді министрді� бірі санал�ан Н.Но�аев�а 
енді елордада�ыдай жайлы, жылы кабинетте отырмай, �айтадан $�ірді аралау�а, 
ірілі-�са�ты жиын-шаралар�а �атысу�а, �арапайым б��арамен кездесіп, ауыл-
айма�ты� кейінгі кезде к$бейген проблемасын жедел шешуге тура келмек. Ал б��ан 
дейін бас энергетик Н�рлан Но�аев не бітірді, не ат�ара алмады? 

Жа�ында �ана Серікбай Тр�мов 
Ма��ыстау облысыны� әкімі �ыз-
метінен босатылып, б�л орын�а 
Н�рлан Но�аев та�айындалды. 
Бізді� бай�ауымызша, экс-әкім 
атан�ан Тр�мовты� ат�ар�ан ж�-
мы сына билік басында�ыларды� 
к$�ілі толма�ан тәрізді. Ол $�ірді 
бас�ар�ан ша�ында Ма��ыстау 
айма�ы шешілмеген біраз даумен 
есте �ал�андай. Сонымен, біз 2 
жылдан астам облыс басшысы 
бол �ан Серікбай Тр�мовты� ат�ар-
�ан істеріне шолу жасап к$рсек. 
+ай т�стан жа�ылды, �ай мәселе-
лерді� ретін тапты?

Мадияр ТӨЛЕУ

ВАКЦИНАҒА ҚАРСЫЛЫҚ, 
ҚУАҢШЫЛЫҚ ПЕН ЕҢБЕК ДАУЛАРЫ

С)здің шыны керек, шенді азамат )ңір 
бас шысы болған кезеңде к)п сынның ас-
тында қалды. Мәселен, соның бірі ретінде 
елге ма ңызды вакциналау процесінде Маң-
ғыс таудың ылғи соңғы орында жүргенін 
айтуға болады. Үкімет бұл нәтиже үшін 
бірнеше рет жанамалап ескерту айтқандай 
сыңай танытты. Дегенмен облыс бәрібір 
вакци налаудан ілгері баспады. Қыркүйек 
айының басындағы ақпар бойынша, 740 
мыңнан астам халқы бар аймақта екпе 
алғандардың үлесі 39 пайызға да жетпеген. 
Жансақтау б)лімдері 85 пайызға толы. Осы 
күні толық екпе алғандар саны 115 мыңға 
да жетпепті. Бұған Трұмовтың қиналғанын 
аңғардық. Шілде айындағы сұхбатының 
бірінде «вакцина салдырғандарды к)бейту 
үшін лотерея ұйымдастырып, пәтер ой на-
туды ойластырып жатырмыз» деп ақтал ған-
дай болды. Денсаулық сақтау министрлігінің 
)кілдері )ңірге қайта-қайта барып, «табан 
тоздырды». Бұл аздай аймақтағы «МАЭК-
ҚазАтом*неркәсіп» компаниясының 100 
шақты жұмысшысы вакцинаға қарсылық 
танытып, ереуілге шықты. Осыдан-ақ 
вакциналау қарқынын күшейту облыс үшін 
оңайға соқпайтынын к)рдік. Бәрінен 
бұрын жаңа оқу жылы дәстүрлі форматқа 
к)шкенде маңғыстаулық мұғалімдер толық 
вакцина алмаған болып шықты. Тамызда 
Білім және ғылым министрі Асхат Айма-
ғамбетов «елдегі ұстаздардың 99 пайызы 
екпе алды» деп хабарлаған. Ал мұнайлы 

)ңірде бұл к)рсеткіш 70 пайыздан енді ғана 
асқан екен. Айтпақшы, былтыр lada.kz 
сайты коронавирус ахуалына байланысты 
)ңірдегі жағдайдың шынайы бет-бейнесін 
ашты. «Мәйітханадан бір күнде вирустан 
к)з жұмған 9 адамдай шығып жатқанда» 
әкімдіктің ресми дерегінде бұл сан бірнеше 
есе аз болып к)рсетілді. Ал адам есебімен 
ойнауға бола ма? Бұл – бір.

Биыл Маңғыстаудағы қуаңшылық ел 
есінен кетпестей болып қалды. К)пшілік 
әкімді «жағдайды алдын ала болжамады» 
деген сыңайда кінәлаған. $кімдік ресми 
түрде «1,5 мыңнан астам мал қырылды» 
деді. Расында, бұдан әлдеқайда к)п бол-
ғанға ұқсайды. Қош, су тапшы )ңірде 
құрғақ шы лық болуы заңды дерсіз. Бірақ 
)зге )ңір  лерден тонналап жемш)п жет-
кізіл генде мал азығының бағасы )сіп кетті. 
Тіпті, талас болғаны жасырын емес. Ба-
ғаны реттей алмаған әкімдіктің ісінен 
кейін Трұмов жемш)п мәселесін ж)нді 
ұйым дастыра алмады деген айып тағылды. 
Бұл – екі. 

Бұдан соң облыста еңбек даулары 
басылмай тұр. Ереуілдерге тек мұнайшылар 
ғана емес, басқа сала жұмысшылары да 
шықты. Олар қауіпті жерде жұмыс істей-
тінін айтып, жыл соңында 13-жалақы 
беруді, емге ақша т)леуді, ПТР-тестіне 
қар жы б)луді талап етті. Ереуілге шық-
қандар шетелден келген жұмысшылардың 
қазақстандықтардан к)бірек жалақы 
алатынын, менеджерлердің жұмысшылар-
дан к)п табыс табатынын, кәсіподақтардың 
үнемі лауазымды тұлғалардың ықпалында 
болатынын да айтты. 30 маусымда 
«*зенМұнайГаздың» мердігер мекемесі 
«КЕЗБИ» компаниясының 600-ден астам 
жұмысшысы ереуілге шықты. 21 шілдеде 
Жаңа)зендегі Оilfi eld equipment and ser-
vices және «Ақтау мұнай сервис компа-
ниясы» ЖШС жұмысшылары жұмысты 
тоқтатып, жалақыны )сіруді, жұмыс ор-
нында тамақтандыруды талап еткен. Одан 
бұрын 15 шілдеде «*зенмұнайгаз» бен 
«*зенмұнайсервис» компанияларына қыз-
мет к)рсетететін «МұнайСпец Снаб ком-
пани» мекемесінің 130-дай к)лік жүргізу-
шісі жұмысын тоқтатқан. Олар қолға 
алатын жалақы 110 мың теңгеден аспай-
тынын айтып, жалақыны 100 пайыз )сіруді 
талап етті. Бұл тұста ереуілдерді «компа-
ниялар мен жұмысшылардың келіспеуі» 
деп бағалап, әкімдікті ақтап алуға болатын 
еді. Бірақ ереуілдер бірнеше айдан бері 
жалғасып келе жатқанын ескерсек, әкім екі 

тарапты келісс)зге шықырып, ымыра-
ластыруға тиіс болған. Бұл – үш.

Бәлкім, кемшілік деп атауға келмес, 
алайда жұрт Серікбай Трұмовтың «тым 
жуас» болғанын жиі айтады. «Қоластын-
дағы қызметкерлерді еркіне жіберіп, жұмыс 
процесін кешеуілдетті» дейтіндер бар. Сол 
жуастығынан ба, әкімдер рейтингінде 
к)біне к)штің соңғы жағында жүрді. Біз 
осылай экс-әкімнің «жаңылысты-ау» деген 
тұсын тізбектеп шықтық. Ал ол қандай 
мәселелерді шешіп еді?

 ТҰРҒЫН ҮЙ МЕН ЖОЛДАР 
М�СЕЛЕСІН ШЕШТІ 

Серікбай Трұмов әкім болып отырған 2 
жылдан астам уақыт оңай болмағаны рас. 
Пандемиямен арпалысып жүрген )ңірге 
қуаңшылық пен жұмысшылар ереуілі 
«жығылғанға жұдырық» болып тигені анық. 
Сол үшін экс-әкімнің атқарған кейбір 
істерін де жоққа шығарар ниеттен аулақпыз. 
Бірқатарын айтып )тсек. Трұмовтың )зі 
құрылысқа жақын болған соң ба, Маңғыстау 
)ңірі соңғы жылдары тұрғын үй құрылысы 
бойынша республикада үздік үштік 
қатарында жүрді. Екі жылда 20 мыңдай 
отбасы қоныстойын тойлапты. Облыс 
автожолдардың сапасы бойынша елімізде 
бірінші орынға шықты. *ңірде 245 ша-
қырым жол жаңартылған. Ауызсу мәселесін 
шешемін деп Трұмов «Каспий су тұщыту» 
зауытының қуаттылығын 40 мың текше 
метрге арттыруды к)здеді. Жаңа)зендегі 
Кен дірлі курорттық аймағында қуаты тәу-
лігіне 50 мың текше метрлік және «Қаз-

МұнайГаз» АҚ Қаражанбас кен орнында 
қуаты тәулігіне 17 мың текше метрлік су 
тұщыту зауытының құрылысын салу 
жобасын іске асыруды жоспарлады. Алайда 
бұл жоспарын толық іске асыра алмай кетті. 
Ең маңыздысы, Маңғыстау инвестиция 
к)здерін тарту бойынша үздік аймақтар 
қатарынан түспеді. 2021 жылы облыста 270 
млрд теңгеге жуық қаржыға 20 инвести-
циялық жоба құрылған екен. 

Қош, мін тауып, сын айтып, қажет 
жерінде мақтау айту бола берер дүние. Ал 
осы )ңірде тұрып жатқан қоғам белсенділері 
экс-әкімнің жұмысына қандай баға береді? 

БЕЛСЕНДІЛЕР 
НЕ ДЕЙДІ?

Жәнібек ҚОЖЫҚ, 
қоғам белсендісі: 

– Біріншіден, Трұ-
мов әкім болып келген 
бойда облыстың бюд-
жетінде тапшылық бар 
еді. Оның алдында сам-
мит пен түрлі шара )тіп, 
қаржы сарқылды. Был-

тыр мұнай 20 долларға дейін түсті. Сол 
кезде «резервпен ұстау» жоспарын құрып, 
96-97 пайыз қаражаты мұнай мен газдан 
келетін )ңірді сақтап қалды. Екіншіден, 
2020 жылы пандемия келді. $кімде еш 
ашықтық болмай қалды. Үшіншіден, 
қуаңшылық. Онсыз да пандемия мен 
вакцина мәселесін шеше алмай жүріп, тағы 
бір мәселе жағадан алды. Бұрыннан бері 

Маңғыстауда су тапшылығы бар. Оны 
Трұмов та, алдыңғы әкімдер де шеше алмай 
кетті. Т)ртіншіден, ереуілдер Маңғыстауда 
2006 жылдан бері үзілмей келе жатыр. 
Компаниялар жұмысшыларға 5 жылдық 
жалақысының 50 пайызын бірден берді. 
Бұл 5/50 аталып кеткен. Содан соң қо-
сымша компаниялар к)бейіп, бұрын 250-
300 мың жалақы алатын жұмысшыларға 
100-150 мың теңге айлық ұсынды. Екі есе 
т)мен жалақыға кім де болса наразылық 
білдірмек. Ереуілді тоқтатып, компания-
лар ды ымыраға шақыру Трұмовтың қо лы-
нан келмес еді. Себебі бұл компания лардың 
артындағы күштер астанада отыр ғанын 
жасыра алмаймыз. Су тұщыту за уыт тарын 
қолға алды. Газбен қамтылу 99 пайызға 
шешілді. Туризмді дамыту үшін біршама 
тырысқанын к)рдік. Экономи калық даму 
жағынан облыс үздік үштікте тұрды. Трұ-
мовтың кемшілігі, )з ісін жарна малау 
жағынан осалдығында. Жуастығын да жиі 
айтады. $йтпесе, маған ылғи мем лекеттік 
тілде с)йлейтіні ұнаған. Бұдан б)лек, осы 
әкім )зіне қарсы шыққандарды қудалап 
немесе соттатқанын к)рген емеспін. 

Аят ИСАТАЙҰЛЫ, 
қоғам белсендісі: 

–  2019  жазында 
келгенде бұл кісі бюд-
жеттегі дефицит мәсе-
лесін ұтымды шешкен. 
Бар шамасын )ндіріске 
арнайтын. Соның ар-
қасында облыс эко но-

микалық даму бойынша үздік үштікте тұрды. 
Бірақ ісі біраз тұралады. Себеп – пандемия. 
Ты рысып баққанын к)рдік. Бұрыннан бері 
шешілмей келе  жатқан мәселенің 
пандемия бетін ашты. $йтпесе, кадрлық 
)згерістерін қолдаймын. К)рінбеген 
жергілікті азамат тарды к)п қызметке 
тартты. Медиа кеңіс тікте бәсеңдеу қимыл-
дағаны рас. Ал еңбек даулары, құрғақшы-
лық бұрыннан бар еді. Ереуілге шыққан-
дарды кінәлай алмаймыз. Себебі жалақы 
расымен аз. Вакциналауға келер болсақ, 
ереуіл үдеп жатқанда ол процесті жақсы 
атқаруға мүмкіндік болма ды. 8-10 жыл 
са йын Маңғыстауда қуаң шылық қайта-
ланады. Бұл тұста Ауыл ша руашылығы 
басқармасының айыбы бол ғандай. Жалпы, 
кризис менеджер ретінде танылған. Бірақ 
ісін жарнамалауға жоқ. $йт песе, кезінде 
Жаңа)зенге әкім болып, ха лықтың алғы-
сына б)ленген адам болатын.

Трұмов қызметінен неге кетті?
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�аза�стан мемлекеттік бас�ару-
ды цифрландыруды� GovTech 
плат формалы� моделіне к�шудегі 
бас ты серіктесі ретінде ресейлік 
ком панияны та�дады. Ресейді� VI 
Шы !ыс экономикалы� форумы ая-
сында #кімет басшысы Ас�ар Ма-
мин мен Сбер компаниялар тобы-
ны� басшысы Герман Греф мемо-
ран дум!а �ол �ойды. Б)!ан отанды� 
сарапшылар �айран �алды. Себебі 
циф рландыру саласында ТМД-да 
�а за�станны� �зі к�шбасшы сана-
ла ды. Ал Ресей біршама артта �ал-
!ан. Одан не /йренбек? 

БҰЛ ЖОБА – 
СЕНІМНІҢ СИМВОЛЫ

Қол қою рәсімі Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев пен Ресей Президенті 
Вла димир Путиннің қатысуымен бей не-
конференция байланысы форматында 
$тке ні мәлім.

Құжат Қазақстанда GovTech цифрлық 
платформасын енгізу, деректерді талдау 
және жасанды зерде бойынша практи ка-
ларды қолдана отырып, мемлекеттік бас-
қару дың реинжинирингі және цифрлық 
трансформациялау бойынша ынты мақ тас-
тықты дамытудың негізгі тәсілдерін к$з-
дей ді. Цифрлық архитектураның плат фор-
малық моделі халыққа мемлекеттік қызмет 
к$р сетудің жылдамдығы мен тиімділігін 
арт тыруға жол ашады. 

Мемлекет басшысы осы стратегиялық 
жобаны іске асыру Қазақстан азаматтары-
ның тұрмыс сапасын арттыруға және биз-
нес ахуалды жақсартуға ықпал ететінін 
айт ты. 0з кезегінде Ресей басшысы Вла-
ди мир Путин Қазақстан Үкіметі мен Сбер 
то бының осы құжатқа қол қоюын – екі 
ел дің барлық саладағы, соның ішінде 
цифр лан дырудағы ынтымақтастығының 
жо ғары деңгейінің тағы бір дәлелі екенін 
айтты.

Қазақстанда Digital Kazakhstan цифр-
лан дыру бағдарламасы іске асырылып 
жа тыр. Оның мақсаты – ел $мірінің және 
эко номиканың барлық саласын, мемле-
кет тік басқаруды санды форматқа к$шіру 
ар қылы адамдардың тұрмыс сапасын к$-
теру, елдің $ркендеуіне серпін беру. 

Осы мақсатта республикада 15 жылдан 
бері eGov «электронды үкімет» порталы 
жә не оның ұялы телефондарға арналған 
нұс қасы ел игілігіне қызмет етіп келеді. 
Мем лекеттің халыққа және бизнеске к$р-
сететін қызметтердің жалпы санының 93 
пайызы электронды форматқа к$шірілді. 
Аза мат тар мемлекетке және квазимемле-
кеттік ұйымдарға т$лейтін т$лемдерін, 
жар наларын, аударымдарын, салықтарды 
электронды түрде аудару, сондай-ақ бюд-
жеттен тиісті т$лемдер мен жәрдема қы-
ларды электронды түрде алу мүмкіндігіне 
ие. 

Республика енді GovTech-ті цифрлан-
дыру дың платформалық моделіне к$шетін 
болады. Бұл ретте Қазақстанның цифрлық 
трансформациясы жобаларын, сонымен 
бірге цифрландырудың платформалық 
моделіне және Data-Driven Government 
тұ жырымдамасына к$шуге қатысты жо-
баларды іске асыруға Сбер компаниялар 
то бы тартылады деп күтілуде. 

САЛАДА ҚАЗАҚСТАН 
РЕСЕЙДЕН ОЗЫҚ

Отандық сарапшылар да, сала ма ман-
дары да жаңа платформалық модельге 
қа тысты ақпараттың аздығын айтады. 
Сон дықтан түсініктеме беру де күрделі 
екен. Ал солтүстік к$ршінің ақпарат құ-
рал дары «Ресей Қазақстанды цифрлан-
дыру ға қатысатын болды», «Қазақстан 
цифрлық экономикасын дамытуда Ре сей-
дің қолдауына сүйенеді» деп жазуда. 

«Қазақстан экономикасының басты 
сек торларына цифрлық процестерді ен-
гізуді, сондай-ақ мемлекеттік қызмет к$р-
сетуді онлайн форматқа к$шіруді жос пар-
лап отыр. Бұған қоса, Қазақстан Үкі меті 
ел ді интернетпен және ұялы байланыспен 
қам туға ниетті», – деп хабар таратты р е-
сейлік БАҚ. 

Шын мәнінде, мұның бәрі елімізде 
бұрын нан жасалған. Қазір тек соны ары 
қа рай жетілдіру жайында с$з болып отыр. 
Бұл істе қайта Ресейдің $зі артта қалғаны 
бай қалады. Мысалы, 2020 жылы РФ 
Цифрлық даму ж$ніндегі үкіметтік ко мис-
сияның отырысында Ресейдегі цифрлық 
транформациялану үрдісі қатаң сынға 
ілік ті. 

«Бірыңғай порталда ұсынылған 400-
дей федералдық қызметтің басым к$п ші-
лігі – бар болғаны $тініштер формасы. 
Олар ға бәрібір қағаз құжаттардың ска нер-
ленген к$шірмесін қоса тіркеу талап еті-
леді. Құжаттарға негізінен «күшейтілген 
білік тілікті электронды қолтаңбамен» 
(уси ленная квалифицированная электрон-

ная подпись) қол қою керек, ол азамат тар-
дың к$бінде жоқ. Цифрланды деген қыз-
меттер бойынша мекемелердегі жұмыс 
аналогтік форматта жүргізіледі және оның 
қорытындысында қағаз құжат беріледі. 
Оны $тініш берушінің $зі барып алып 
кетуге мәжбүр», – деп сипаттады қалып-
тас қан жағдайды РФ Цифрлық даму, бай-
ланыс және бұқаралық коммуникация 
министрлігі.

Комиссия к$ңілсіз қорытындыға кел-
ді: «Соңғы жылдары Ресейде цифрлық 
қыз   меттерді дамыту үйлестірусіз, инер-
ция лы түрде жүруде. Егер кедергілер 
жойыл маса, алдағы уақытта бұл процестің 
күрт баяулап қалу қаупі бар». 

Онда неге Қазақстан бұл істе $зінен 

к$п кейін қалған к$ршісінің қолдауына 
сүйен бек?

«Бұл жерде біздің Үкімет Ресей тәжіри-
бе сін игергелі отырған жоқ. Білуімізше, 
отандық мемтехты дамытуға Ресейдің 
ме моргандарын емес, ресейлік жоғары 
тех нологиялы компанияны серіктес ретін-
де тарту жоспарланған. Бұл қаржылық 
ұйымның тобы Германияда, Еуропаның 
$зге де елдерінде, Қытайда, Үндістанда 
жұ мыс істейді. Ол $зімен бірге шетелдік 
озық технологияларды елімізге ендіреді 
деген үміт болса керек. Тек Үкімет ресейлік 
компаниямен шектеліп қалмай, бұл істе 
дамыған елдерден серіктес іздесе, отандық 
банктер мен IT компанияларды да жұмыл-

дырса ж$н», – дейді мемлекеттік басқару 
магистрі, экономист Сергей Дмитриев.

Сбердің $зі әзірге жұртшылыққа 
түсініктеме берген жоқ.

МИНИСТР М�СЕЛЕНІҢ 
АСТАРЫН АЙТПАҚ

Телекоммуникация саласының сарап-
шы сы Бауыржан Айтпенбетов Қазақ стан-
ның $зінде IT мамандары жеткілікті еке-
нін айтады. 

Ал аналитик Еркін Ермағамбет мұндай 
салмақты жобаның тізгінін озық дамыған 
елдердің салмақты компанияларына 
тапсырған ж$н деген пікірде: «Мысалы, 
Google-ден мамандар шақыруға болады. 
Ол к$птеген елге осындай к$мек береді. 

Ж$н к$рсетсе, бұл іс отандық компания-
лар дың да қолынан келер еді. Саланың 
ре   сейлік софт пен менеджментке тәуел-
ділігі ұлттық қауіпсіздікке нұқсан келтіруі 
ық тимал», – дейді ол.

Сарапшылар бұл саланың мемлекеттік 
құпиялармен астасып жатқанына, онда 
әрбір қазақстандықтың дербес деректері 
жинақталатынына, демек оның тізгінін 
б$где елдің корпорациясының қолына 
бақылаусыз беріп қоюға болмайтынына 
назар аудартады. 

Олардың байламынша, әңгіме рес пуб-
ликаның ақпараттық, цифрлық тәуелсіздігі 
туралы болып отыр. Бұл жайға салғырт 
қарауға болмайды. 

Сарапшылар ортасында туындаған 
пікір таласқа орай Цифрлық даму, инно-
ва циялар және аэроғарыш $неркәсібі 
ми нистрі Бағдат Мусин жауап қатты.

«IT саласындағы мамандар, сарап шы-
лар мен блогерлер цифрландырудың плат-
формалық моделіне к$шуге қатысты 
жаңа лықты белсенді талқылап, пікірлерін 
ор таға салуда. Мен бұл тақырыпты ашық 
тал қыға салуға, барлық сұраққа жауап 
беру ге дайынмын. Сол себепті алдағы бей-
сенбіде, 9 қыркүйекте ІТ қоғамдастық 
$кіл дерін шақырып, д$ңгелек үстел $ткі-
зуге шешім қабылдадым. Осы тақырып 
бойын ша жан-жақты түсініктеме берілетін 
бұл жиын онлайн трансляцияланады. Сәл 
кейінірек оның $тетін уақытын хабарлап, 
трансляция сілтемесін жариялаймыз», – 
деді министр Б.Мусин. 

Бұл жерде біраз сұрақ қордаланып қал-
ғанға ұқсайды. Осының алдында «Атам е-
кен» ҰКП-ның Ақпараттық-коммуни ка-
ция лық технологиялар, білім беру және 
ин новация комитетінің т$рағасы, белгілі 
IT маманы Болат Бәшеев бастаған отандық 
ІТ қауымдастықтардың $кілдері Мемлекет 
басшысының атына ашық хат жазған бо-
ла тын. Онда IT мамандары «Қазақстан 
Үкі метінің қолданыстағы «электронды 
үкімет» инфрақұрылымын ауыстыру үшін 
РФ Сбербанкінің «ГосТех» платформасын 
сатып алу бастамасына қатысты» алаң дау-
шылық білдірді. 

«Ашық ақпаратқа сәйкес, Сбердің әлі 
іс ке қосылмаған «ГосТех» атты тұғыр на ма-
сы Сбердің $зі дамытып отырған Platform 
V технологиялық платформасына не гіз-
деледі. Platform V – микросервистік 
архитектураға құрылған бағдарламалық 
$нім дердің кешені. Ол ашық бастапқы ко-
ды бар технологияны пайдаланып жа са-
лады. Сбер бұл бағдарламаны жасай ты нын 
тек 2020 жылғы 30 қарашада жария ла ды. 
Яғни, даму сатысында тұрған тұғыр на маны 
сатып алу турасында әңгіме болу да», – деп 
мазасызданады IT мама н дары.

0йткені тұғырнаманы таңдаумен іс 
біт пейді, ары қарай бизнес процестердің 
бә рін талдау және реинжиниринг жүргізу 
қа жет болады. Ендеше «электронды үкі-
мет тің» қолданыстағы инфрақұрылымын 
ауыс тыруға бірнеше жыл кетуі мүмкін. 
Мамандар осының салдарынан Қазақстан 
цифрландыруда артта қалуы ықтимал 
деген қауіп білдіреді. Себебі қазіргі eGov 
тұғырнамасында 700-ден астам мемқызмет 
автоматтандырылған. Онда 380-нен астам 
ақпараттық жүйе жұмыс істейді. 1 мыңнан 
астам интеграция жүзеге асырылған. 
Олар дың бәрін жаңа тұғырнамаға к$шіру 
жап пай ақаулар мен бұзылушылықтардың 
болуына соқтыруы мүмкін к$рінеді. 

Пандемия жағдайында бұл бұқараға да, 
биз неске де, мемлекеттік органдарға да 
зия нын тигізуі ғажап емес. 

Қалай болғанда, сұрақ к$п, жауап жоқ. 
Цифрлық даму министрлігі алда сарап шы-
лардың сауалдарына нақты түсініктеме 
бер се, абзал. Uрбір азаматты мазалайтын 
мә селеде жасырын ойын жүргізгені жауап-
ты органға жараспаса керек.

Елдос СЕНБАЙ 

Тәуелсіздік ал!алы бері мемле кет-
тік тілімізді� мерейін �сіріп, �олдану 
ая сын ке�ейту к/н тәртібінен т/скен 
емес. Осы уа�ыт�а дейін �аза� тілін 
ме� гергендерді� санын жыл сайын 
арт тыру міндеті ж/ктеліп, мы�нан аса 
ба! дарлама да, «Тіл туралы» за�ы-
мыз !а да бірнеше рет т/зету енгізілді. 
Олай болса, ойында!ысын орыс тілін-
де о�ай жеткізіп, �аза� тіліне келгенде 
�иналатындарды� �атары неге к�п? 
Аралас мектептерді� санын к�бейтуге 
�ан дай себеп бар? Оларды біртілді 
мек тепке айналдыру!а не кедергі? 

Жадыра МҮСІЛІМ 

Екі жыл бұрын елдегі аралас мектептің 
са ны 2 046 болған.  Былтыр 2 321 аралас 
мек теп болса, биыл оған тағы 79 мектеп 
қо   сылған. Сонда республика бойынша 7 400 
мем лекеттік мектептің 2 400-і аралас, ал  1 
200-і – орыс тілінде, қалғандары $зге тіл-
дер де білім береді. Ең алғаш аралас мектеп 
ашыл ған ХІХ ғасырда Сырдария губер на-
торы орыс тілін меңгеріп жатқан қазақ ба-
ла лары мектепте шыға бере қазақша с$й-
легеніне к$ңілі к$ншімесе, аралас мектепте 
бі лім алатын бүгінгі қарадомалақтар қазақ-
ша «қазақ тілі» сабағында ғана с$йлеуі мүм-
кін. Uйтпесе,  былайғы уақытта ресми тілге 
бүй  регі бұрып тұратынын жасырып қай те-
міз.

ҚАЗАҚ ҚАЗАҚТЫҒЫН 
ЖОҒАЛТАДЫ

Адамзат тарихында ұлт ғұмырының 
ұзақ тығы ана тілін сақтап қалудан бас тала-
ды. Яғни, тілсіз ұлт жоқ. «Тілі жоғалған 
ұлт       тың $зі де жоғалады» деген Ахмет Бай-
тұр   сынұлының с$зі $зектілігін жоғалтпа-
ғаны былай тұрсын, күн тәртібіндегі күйіп 
тұрған мәселеге айналды. 0йткені $з тілін 
$гейсітетін, мемлекеттік тілін менсінбейтін 
ұрпақ $сіп келеді. Белгілі абайтанушы, әде-
биетші Мекемтас Мырзахметұлы оның 
се бебі аралас мектептен басталатынын ай-
тады. «Аралас мектеп – отарлық саясаттың 
клас сикалық түрі» деп санайтын ол: «Бұ-
рынғы Білім және ғылым министріне бір-
неше рет айттым. Аралас мектеп жүрген 
жер де қазақ қазақтығын жоғалтады. 0йт кені 
мұндай мектептердегі мемлекеттік тіл – орыс 
тілі болады. Орыстандырудан құтыламыз 

деп жүріп, $зіміз тұтылып жатырмыз. Ара-
лас мектептің к$зін құртпай, мемлекеттік 
тіл дің мерейін $сіреміз деу қармақсыз 
балық аулаумен бірдей», – дейді. Айтуынша, 
аралас мектептен арылуда ешқандай кедергі 
жоқ. Бар болғаны, қазақты қазақ, орысты 
орыс мектебіне беру керек. 

АРАЛАС МЕКТЕПТІ АША БЕРУ 
ДҰРЫС ЕМЕС

Былтыр бір топ депутат республикадағы 
аралас мектептердің к$бейіп бара жат қа-
нына назар аудартты. Сол кезде бірнеше 
әріп тесінің атынан сауал жолдаған сенатор 
Динар Н$кетаева Үкімет басшысына: «Қа-
зақ тілі – мемлекеттік тіл. Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев атап $ткендей, қазақ 
тілі – қазақтың жаны. Оның ішінде халық-
тың тарихы, тағдыры, мәдениеті, әдебиеті, 
менталитеті мен діні де кіреді. Тілдің қол-
дану аясын кеңейтіп, қазақ тілін барлық 
ұлт тардың сүйікті тіліне айналдыруда   мек-
теп тердің маңызы зор», – деген. Сенатордың 
с$зінше аралас мектептер елдегі жалпы 
мектептердің 30%-ын құрайды. Uлемнің 
ешбір мемлекетінде мұндай жағдай жасал-
маған. Егер аралас мектептердің саны к$-
бейе берсе, бұл үрдіс жалғаса беретін болса, 
қазақ тілінің болашағын болжау қиындай 
береді.  Осылай деген Динар Жүсіпәліқызы 
Қор дайдағы қақтығыста қазақ тілінің мәр-
тебесі, оның ішінде мектеп қабырғасында 
бі лім алуға қатысты $ткір мәселелерді к$р-
сетіп бергенін еске салған. 0йткені аймақ-
тардағы аралас мектептерде білім беретін 

мұғалімдердің басым б$лігі мемлекеттік 
тілді білмейді екен. Бұл айналып келгенде 
тіл ғана емес, аралас мектептердегі оқуш ы-
ның ұлттық санасын, дүниетанымы мен 
пат риоттық рухын к$теру мүмкін емесін 
біл діреді.

«Жақында «Nur Otan» партиясы қоғам-
дық кеңесінде білім мәселелері бойынша 
кездесу $тті. Салынып жатқан 800 мектеп 
с$з болғанда осы мәселені тағы қозғадым. 
Бі лім және ғылым вице-министрі жергілікті 
жерлердің әкімдері шешетінін айтты. 0ткен 
жолы аралас мектептердің мәселесін тағы 
сұрап, министрдің орынбасарынан «Аралас 
мектеп азаюдың орнына неге к$бейіп жа-
тыр?» деп сұрадым. Айтуынша, солтүстік 
$ңір лердегі орыс мектептерінде бір-екі 
қазақ сыныбы ашылса, «аралас мектеп» 
бо лып есептелетінін айтты. 0зім де кезінде 
аралас мектепті бітірдім. Бірақ егемендік 
алған кезеңде аралас мектепті аша беру дұ-
рыс емес. Онсыз да мектепке дейін бала лар-
дың тілі орысша шүлдірлеп келеді. Екін-
шіден, тіл мәселесі отбасындағы ұлттық 
тәр биеге де байланысты», – дейді депутат 
Динар Н$кетаева. 

БАСҚАРУ ЖҮЙЕСІН ҚАЙТА 
ҚАРАУ КЕРЕК

Білім бойынша сарапшы маман Гүлнәр 
Uбішова аралас мектеп дегенге түбегейлі 
қар сы екенін айтады. «Егер ауылды жер лер-
де бір ғана ғимарат болса бір сәрі. Ал қала-
лық жерлерде екі аумақта тұрған аралас 
мек тептерді бір-біріне қосып, нақты қазақ 

жә не орыс деп б$ліп тастауға болады. Ара-
лас мектептегі қазақ балалардың бір-бірі-
мен қарым-қатынас тілі – орысша. Таза 
қа зақ тілін меңгеріп жатыр деп айта ал май-
мыз. Басқару жүйесін қайта қарау керек», – 
дейді Гүлнәр Uбдірахманқызы. Екіншіден, 
биыл балаларын орыс мектебіне беріп 
жатқан ата-аналар к$бейді. Оның себебі, 
қа зақ сыныптарындағы оқулықтардың са-
па сында болып отыр. «Қазақша оқулықтарда 
қате к$п. Одан кейін ата-аналар балалары-
ның болашағын ойлайды. Мысалы, орыс 
мектебін бітіргендер қызметке орналасып, 
сапалы білім алу үшін к$рші Ресейге барып 
түсуі не орыс тілін білу мүмкіндік береді деп 
ой лайды. Бірақ қазақ мектебінде оқитын 
балалардың білім сапасы к$ш ілгері бол-
маса, кем деп айта алмаймын. Оның үстіне, 
қа зақ мектебінде оқыған балалардың 
бойын да қазақы тәрбие бар. Аралас мек теп-
те ұлттық тәрбие беріп жатыр дегенге $з 
ба сым сене алмаймын», – дейді Гүлнәр 
Uбішова. 

«�ЛІ КҮНГЕ ҚАЗАҚША 
ТҮСІНБЕЙ ҚАЛАМЫН»

Аралас мектепте білім алған Бақтияр 
Бүкетаев қазақ тілін әлі күнге дейін жетік 
біл мейтінін мойындайды. 0йткені бала 
кез і нен $зге тілде білім алғанның салдары 
осы уақытқа дейін алдынан шығады екен. 

«Біздің мектепте жартысы қазақ, жартысы 
оры с болды. Кейін Петропавлға к$штік. 
Біздің үй жағымызда қазақ мектебі болмады. 
Орыс мектебіне бардым. Бұрын қазақша 
мүлдем дұрыс с$йлей алмайтынмын. Кейін 
әскерде жүргенде қасымдағы балалармен 
с$й лесе жүріп, қазақша үйрендім. 0зіммен 
салыс тырғанда қазақ мектебін бітірген-
дердің тіл білуі $те жоғары. Ал мен әлі күнге 
дейін қазақша с$здерді түсінбей қаламын. 
Аралас мектепті бітірген қазақ достарым 
бар, олардың арасында да қазақша білмей-
тіндер бар. Ал шала с$йлейтіндері жұмыс 

барысында үйреніп, жаңадан тіл сындырып 
жүр», – дейді Бақтияр Серікұлы.  Ал Динара 
Сүгірбаева елордадағы жалпы орта білім 
беретін мектеп-гимназиясында қазақ тілі 
пәні жеткілікті деңгейде оқытылмайтынын 
жеткізді. Айтуынша, бірнеше тілді меңгерт-
кізетін қаладағы 17 мектеп-гимназиясында 
баласы аптасына 4 рет ағылшын, екі рет 
қа зақ тілі сабағын оқиды. «Осыдан кейін 
қа зақ тілінде с$йлеп кетеді дегенге кім се-
неді? Бірінші сыныпта «иә» және «жоқ» 
деген ді үйренген. Үшінші сыныпқа к$штік. 
Uлі күнге сол екі с$зді ғана білеміз. «Мен сая-
баққа бардым» дегенді әрең үйренген ба лаға 
«Мен саябаққа бардым» дегенді айт қызудың 
$зі үлкен жұмыс болып жатыр. Ба лалардың 
90 пайызы қазақша білмейді», – дейді Динара 
Сүгірбаева.

«К$птілді, к$пдінді, к$пділді мемлекет-
тің $мірі ұзаққа бармайды» деген Мұстафа 
Кемал Ататүріктің с$зі қалай орынды 
айтыл ған. 0кінішке қарай, қазақ мектебінде 
оқитын балалар да қоңырау соғылысымен, 
$зара орысша с$йлеседі. Ол түгілі бала бақ-
шадағы қазақ тобына баратын бүлдіршіндер 
$зге тілге бүйректері бұрып тұрады. Тәуелсіз 
мемлекет атанғанымызға 30 жыл $тсе де, 
бір де-бір қазақ мектебі салынбаған аймақ-
тар бар. Есесіне, елдегі аралас мектептердің 
саны жылдан-жылға $сіп келеді. Ал 2 400 
ара лас мектепте білім алатын балалар үшін 
$з тілі аптасына екі рет, ары кетсе 45 минут 
оқы тылады. Uр адамның қай тілде білім 
алуы $з еркінде екені түсінікті. Бірақ қазір 
ба ла ларын орыс және аралас мектептерге 

беріп жатқанның дені – орысша с$йлей тін-
дер, екіншілері – орыс тілін $здері білмейтін 
ата-аналар. Олар «Орысша білмегеннің 
салдарынан жақсы жұмысқа тұра алмадым, 
енді балам $зім секілді қиналмасын» деген 
ниетпен, амалдың жоқтығынан баласын 
ара лас мектепке беруге мәжбүр. Алғы с$зін 
қа   зақша, ары қарай түсінікті тілде с$й лей-
тіндердің балалары онсыз да $зге тілде 
шүл дірлейтіні белгілі. 0зге тілде ойлап, $зге 
тіл де с$йлейтіндер мемлекеттік тілдің ме-
рейін $сіреді дегенге осыдан кейін сенудің 
$зі қиын к$рінеді.

«Сберге» неге мұқтажбыз?

Аралас мектептің саны арта түсті

Сарапшылар бұл саланың мемлекеттік құпиялармен 
астасып жатқанына, онда әрбір қазақстандықтың 

дербес деректері жинақталатынына, демек оның тізгінін 
б�где елдің корпорациясының қолына бақылаусыз беріп 

қоюға болмайтынына назар аудартады.

Мысалы, орыс мектебін бітіргендер қызметке орналасып, 
сапалы білім алу үшін к�рші Ресейге барып түсуі не орыс 

тілін білу мүмкіндік береді деп ой лайды. Бірақ қазақ 
мектебінде оқитын балалардың білім сапасы к�ш ілгері 

бол маса, кем деп айта алмаймын.
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Соттардың 
зі айыпталу шы-
ларға қатысты ақтау үкімдерінің 
аздығын дәлелденбеген істердің 
тергеу процестері кезінде-ақ, сотқа 
жетпей, тоқтап қалатынымен тү-
сіндіреді. Сондықтан судьяның 
алдына қылмысы толықтай ашыл-
ған, күдіктінің кінәсі бұлтартпас 
айғақтармен айқын дәлелденген 
істер ғана келетін к
рінеді. Яғни, 
сотқа дейінгі тергеу органдары 
мүлтіксіз жұмыс істейді-мыс. 
Бірақ шынымен солай ма? 

&лбетте, сотқа жеткен істердің 
басым к
пшілігінің сапасына біз 
де шүбә келтіре алмаймыз. Алайда 
бұлыңғыр дәлелдермен жазық-
сыздан-жазықсыз сотталып кеткен 
жандардың бар екенін ешкім 
жоққа шығара алмайды. 

АЙЫПТАУ АЙҒАҚТАРЫ 
ШАЛАҒАЙ

«Мен Кеңес заманын да, қазіргі 
заманды да білемін, еңбек тәжі ри-
беме қарай сол кез бен қазіргі кезді 
салыстыра аламын. Сонда анық 
байқағаным, бұрынғы тергеу-
шілерге қарағанда қазіргілердің 
деңгейі т
мен. *з тәжірибемде 
ой-
рісі тар, кәсіби біліктілігі 
т
мен, мінезі д
рекі тергеушілерді 
к
п кездестірдім. &рине, 
з ісінің 
нағыз майталман мамандары да 
бар, бірақ олар тым аз. С
йте тұра, 
судьялардың осындай шалағай 
тергеушілердің пісіп-жетілмеген 
шикі істері бойынша айыптау 
үкімін кесе беретініне талай рет 
куә болдым. Бұл жерде басты назар 
сотқа жеткен істердің дәлелді 
базасы қандай, судья ол бойынша 
қандай шешім шығарды дегенге 
к
бірек аударылуы керек»,– деді 
адвокат Ерғали Мелдебеков. 

Қылмыстық-процессуалдық 
кодекс бойынша Қазақстанда 
соттар тәуелсіз, ал айыптаушы мен 
қорғаушының құқықтары тең. 
&йтсе де, сот пен құқық қорғау 
органдары арасында заңда жа-
зылмаған тығыз және 
зара сый-
ластық принципіне құрылған қа-
тынастар орнаған. Соттар мем-
лекеттік органдардың «жақсы 
к
р сеткіштерін» бұзбау үшін бет-
терінің арын белге түйіп қойып, 
күдікті еш қиналмастан айыптау 
үкімін кесе салады. Бұл жерде 
тергеушінің, прокуратураның 
және соттың «айыпталушыны қа-
лай болғанда да соттап жіберу 
керек» деген мүддесі үндесіп жат-
қан сияқты. Оған себеп бар: егер 
судья қаралып отырған іс бойынша 
ақтау шешімін шығарса, бұл тергеу 
органдары әзірлеген және про-
куратура органдары бекіткен 
айыптау дәлелдерінің дәр мен сіз-
дігін, олардың жұмыстарының 
қанағатсыздығын білдіреді. Яғни, 
аталған екі органның кемшілігін 
к
зге шұқып к
рсетеді. Егер мұн-
дай процестердің арты ушығып 
кетсе, одан сот жүйесі мен құқық 
қорғау органдары арасында сал-
қындық жүгіріп 
туі мүмкін. 
Судьяға мұндай белсенділік керек 
пе? &рине, жоқ. Олар құқық қорғау 
органдарымен қақтығысқа баруды 
қаламайды. *йткені күштік құры-
лымдар 
здеріне қолайсыз судья-
лардың үстінен жалған қылмыс-
тық іс қозғап жіберуі мүмкін деген 
қорқыныш к
п. Т
релік етуші 
қауым шешім қабылдау кезінде 
осы жайтты жадынан шығармайды. 

«КІН�СІЗДІК 
ПРЕЗУМПЦИЯСЫ» 

САҚТАЛМАЙДЫ
Заңда «Кінәсіздік презумп-

циясы» деген түсінік бар. Яғни, 
айыпталушы 
зінің кінәсіздігін 

дәлелдеуге міндетті емес, оның 
айыбын тергеуші бұлтартпас ай-
ғақ тармен мойнына іліп беруі ке-
рек. Бірақ сот талқылаулары ке-
зінде бұл шарт ескеріле бермейді. 
Тіпті, айыпталушының кінәсі 
ешқандай фактімен дәлелденбесе 
де, судьялар тергеудің ығына жы-
ғылып, айыптау үкімін кесе салуы 
ғажап емес. &рине, бұл жағдайда 
біз прокуратураға шағымданып 
жүріп, істің бұзылуына қол жеткізе 
аламыз. Алайда мұндай мысал к
п 
емес,– дейді Ерғали Мелдебеков.

Кәнігі адвокаттың мұндай 
азды-к
пті қарсылықтар арқылы 
әділсот жүйесін қамтамасыз ету 
мүмкін емесін айтады. Ол тұтас сот 
жүйесіне 
згерту енгізу керек деп 
санайды. *йткені елімізде сы бай-
лас жемқорлық дертінің қанша-
лықты асқынып кеткені ешкімге 
жасырын емес, бұл кесел сот са-
ласын да айналып 
ткен жоқ. 
Сондықтан жоғары тұрған инс-
танция арқылы тағайындалатын 
судьялар шешімнің әділдігіне 
емес, жоғарыдағы басшылыққа 
жағатыны-жақпайтыны тұрғысы-
нан қарайды. Сот процесі кезінде 
адвокат тергеуші ұсынған айғақтар 
мен дәлелдердің талқанын шыға-
рып, 
з тарапынан бұлтартпас мың 
уәж келтірсе де, оған судьяның 
былқ етпейтіні үйреншікті жағ-
дайға айналып кеткелі қашан. 
Яғни, сот процесінде айыпталу-

шы лардың тек бір пайызының 
ақталып шығатыны соның дәлелі. 

Оның үстіне, адамның к
пе-
к
рінеу әділсіз үкімге қарсы сот-
тасуы үшін к
п қажыр-қайрат пен 
ақша да керек. Мұндай мүмкіндік 
екінің бірінен табыла бермейді. 
Адвокаттардың еңбегі ақылы және 
аз тұрмайды, ал кез келген күмәнді 
істің парша-паршасын шығарады 
деген беделді де білікті адвокат-
тардың еңбегі тіпті айрықша қым-
бат. Сондықтан қандай да бір істің 
соңынан түсіп, оны Жоғарғы 
Сотқа дейін жеткізіп, жеңіп алу 
үшін қалтаңыз қалың, жүйкеңіз 
мықты болуы шарт. *йткені кейбір 
күрделі істер әлденеше жылдарға 
созылып жатады. 

&лбетте, мүмкіндігі жоқ жан-
дарға мемлекет тарапынан тегін 
адвокаттар беріледі. Бірақ қазақ 
«Арзанның жілігі татымас» деген, 
олардың к
пшілігі әйтеуір ақыр 
аяғында айыптаушының жеңетінін 
білетіндіктен 
здеріне таңылған 
клиентті жанқиярлықпен қорғауға 
тырыспайды. 

�КІМЕТ �ТЕМАҚЫ Т�ЛЕУГЕ 
ҚҰЛЫҚСЫЗ

Қазақстанда қылмыстық жа-
уап кершілікке тартылғандардың 
ішінен ақталып шыққандардың 
неге аз екеніне соқтауылдай тағы 
бір себеп бар: тергеуші күдіктіні 
қылмыскер ретінде түрмеге қа-

матып тастап, 
зі соны дәлелдеу 
үшін фактілер іздейді. Ол фактілер 
бір күнде табылмайтыны белгілі. 
Бірнеше апталарға, айларға со зы-
лып кетеді. Оның үстіне, тергеу-
ші нің 
лдім-талдым деп жина-
ған дә лелдері жеткіліксіз немесе 
са па сыз болуы мүмкін. Бірақ оған 
қалай болғанда да күдіктіні 
соттату керек. *йткені ол ақта-
лып шықса, жазық сыз қамауда 
отырған күндері үшін Үкіметтен 

темақы талап ете алады. Мұны 
тергеуші де, прокурор да, судья да 
жақсы түсінеді, сон дық тан бұл 
жайт әлгі байғұстың мо йнына 
күмәнді айып тағып, жаза кесіп 
жі беруге итермелейді. Ащы да 
бол са  шындықтың бір  ұшы 
осында жатыр.

Республикада адамның жазық-
сыз қамауда отырғаны үшін мем-
лекеттен 
темақы 
ндіртіп алу 
фак тісі сирек те болса кездеседі. 
Бірақ ол шетелдердегідей пәленбай 
миллион долларға бағаланбайды. 
Мәселен, 2018 жылы елордада жал-
ған жаламен 8 ай абақтыда отырған 
азамат кейін ақталып шығып, оның 
адвокаты Қайрат Қасымханов 
жа па шегушінің әр күнін 100 мың 
теңгеге бағалап, Қаржы министр-
лігінен 36 миллион теңге 
темақы 
талап еткен. Бірақ Үкімет оған бар 
болғаны 1 миллион теңгені қолына 
ұстатып, «осыған риза» бол деп, 
теріс айналып кеткен.

Жоғарғы Соттың дерегі бо-
йынша, республикада 2015 жылы – 
149 адам, 2016 жылы – 62, 2017 
жылы – 70, 2018 жылы – 270, 2019 
жылы – 318, ал 2020 жылдың бі-
рінші жарты жылдығында 219 
адам ақталып шыққан. Ал бұл 
уақытта жыл сайын мыңдаған 
адам түрмеге тоғытылып отыр. 
*йткені біздің елімізде қыл-
мыстық процесс жазалау принци-
пін қатаң ұстанады. Егер АҚШ-
тың сот жүйесі «Бір жазықсыз 
адам түрмеде отырғанша, он 
айыпты адам бостандықта жүрсін» 
деген ережеге сүйенсе, Қазақ-
станда ол қағида тұп-тура қарама-
қарсы ма ғынада қолданылады. 
Осыған қа рап біздің қоғам не-
ліктен сонша лықты қатыгез болып 
кетті екен деп ойланасың?! 

«Қазақстанда әділсот жүйесі 
жұмыс істеуі үшін айыптаушылар 
мен қорғаушылардың құқықтар 
және мәртебелері тең болуы тиіс,– 
дейді Ерғали Мелдебеков. Оның 
айтуынша, қаралып жатқан істің 
толыққанды зерттелуі үшін адво-
каттарға да істі тергеуге құқық 
берілуі тиіс. Сондай-ақ сот шешімі 
шығарылған хаттамаға тек айыптау 
актісі ғана емес, қорғау актісі де 
енгізілуі керек. Бұл сот үкімінің 
не ғұрлым әділ шығуына ықпал 
ететін болмақ. «Адвокаттың мәр-
тебесін к
теру – халықтың жағда-
йын ойлау. Сонда ғана жазықсыз 
сотталып кетушілердің қарасы 
азая түседі»,– дейді кәнігі адвокат.

С�з соңы: Заңгерлер елімізде 
қылмыстық істер бойынша күдік-
тіні ақтап алу үкімдерінің тым аз 
шығарылатынын бұрыннан айтып 
келеді. Мұндай проблеманың бар-
лығын Жоғарғы Сот та растап 
отыр, бірақ одан жағдай 
згеріп 
кете қойған жоқ. &лемдік тәжі-
рибеде сот процесі кезінде күдік-
тіні ақтау үкімдерінің үлесі 1%-
дан т
мен болса, бұл құқық қорғау 
және сот органдарының жұмы-
сын да үлкен бір шалағайлық бар 
екенін білдіреді. *ркениетті ел-
дер де сот жүйесі жазалау орга-
нынан г
рі әділеттілікке қол 
жет кізу функ циясын к
бірек ат-
қарады. Мәселен, Еуропада қыл-
мыс тық жауапкершілікке тартыл-
ғандар дың – 15-20%-ы, АҚШ-та 
25-30%-ы ақталып шығады.

АҚТАУ ҮКІМДЕРІ ӘЛІ ДЕ АЗ
Б�гінде 	аза�станда �ылмысты� жауапкершілікке 

тартыл�андарды� жалпы саныны� тек бір пайызы �ана 
сот �кімімен а�талып шы�ады. Осы�ан �ара�анда 
тергеуші мен прокурор істі сот�а жеткізсе болды, ары 
�арай судья к�діктіні бас бостанды�ынан айыру жазасын 
к!зді ж"мып �ойып, кесе салатын сия�ты. Тіпті, �ан�"йлы 
Сталинні� «�лкен террор» кезінде де, Екінші д�ниеж�зі-
лік со�ыс уа�ытында да б"л к!рсеткіш 9-13%-дан 
т!мендемеген.

Дәулет АСАУ

ЖЕКЕМЕНШІК Т�РТ ТҮРМЕ
Бұл мәселе соңғы рет 2015 жылы с
з 

болыпты. Сол кезде елімізде мемлекеттік-
жекеменшік әріптестік негізде 4 түзеу 
мекемесі салынатыны туралы хабарланған 
болатын. Олар Петропавл, Шымкент, 
Нұр-Сұлтан және Қарағанды қалаларында 
салынады деп хабарланған еді. Тіпті, жер 
телімдері б
лініп, құжаттары әзірленген. 
Бірақ құрылыс жұмыстары басталмаған 
екен. Бір түрменің құрылысына 18 млрд 
теңге шамасында қаржы кетуі мүмкін 
делінген. Содан бергі уақытта бұл мәселе 
тоқтап қалды. Болмағанда бұл күндері 
елімізде әрі жайлы, әрі қауіпсіз т
рт түзеу 
мекемесі жұмыс істеп тұрғандай екен. Сол 
кездегі бастамашыл топтың айтуынша, 
мемлекетке масыл болмай, тіпті табыс та 
әкелмек. 

«Мұндай түрмелердегі тәртіп пен қа-
уіпсіздікті мемлекет қамтамасыз етуі 
керек. Оны жекеменшікке беруге бол-
майды. &йтеуір, Еуропада солай. Одан соң 
құрылыс материалдарынан үнемдеп қа-
жеті жоқ. Сондай-ақ табиғи түрдегі жа-
рық тандыру мен желдету жүйелерін ке-
ңінен қарастыру қажет. Мемлекеттік-же-
кеменшік әріптестік аясында салынатын 
болғандықтан, мұндай мекемелер міндетті 
түрде табыс әкелуі қажет. *йткені ин-
вестор салған ақшасын қайтарып алуы 
керек қой. Ал ол үшін концессионер не-
месе меншік иесі бір мезгілде әрі бизнес-
мен, әрі құрылысшы, әрі басқарушы 
болуы қажет», – деген еді сол кезде Еуропа 
және Латын Америка елдерінде түрме 
салудан 25 жылдық 
тілі бар француздық 
Vinci Constructions Grand Project компа-
ниясының Қазақстандағы филиалының 
басшысы Тимур Джабуа.

Шетелдік маманның айтуынша, жаза-
сын 
теушілерді жұмыспен қамтудың екі 
мақсаты болады екен. Бірі – еңбекпен 
түзеу. Мәселен, Еуропада сотталушы-
лардың күш-қуатын дұрыс бағытқа жұм-
сап, уақытын тиімді пайдаланып, табыс 
табуға тәрбиелеуге баса назар аударады. 
Ал екінші мақсаты – мекемеге табыс әке-
лу. Америкада және к
птеген басқа ел-
дерде жазасын 
теушілерге тек жұмыс 
күші ретінде қарайды. Олардың еңбекке 
қабілеттілерін міндетті түрде жұмысқа 

салады. Бұл екі әдістің де екеуі де нәтиже 
береді екен. Джабуаның ойынша, түрмені 
салғаннан кейін де мемлекет меншік иесін 
оны күтіп ұстау және жарақтандыру проб-
лемасымен жалғыз қалдырып кетпеуі тиіс. 
Қандай жағдайда да сәйкес министрліктер 
бұл жұмыстарды қаржы б
ліп болса да 
к
мектесіп, үйлестіріп отыруы керек.

ҒИМАРАТ ҚОРЫ �ТЕ ЕСКІ
Соңғы мәлімет бойынша, елімізде 

түзеу мекемелерін, уақытша ұстау изоля-
торларын, қоныс колонияларын қосқанда 
82 ҚАЖ мекемесі бар. Оларда барлығы 
32 мыңнан астам қамауда екен. Соның 
ішінде 25 мыңы жазасын 
теушілер болса, 
6,5 мыңы тергеуде жүрген арестанттар. 
Елі мізде 6 әйелдер колониясы бар. Онда 
2 200-ден астам әйел жазасын 
теп жатыр. 
Сонымен бірге түрме контингенті ара-
сында жасы 18-ге толмаған 52 жас
спі-
рім, 60-74 жас аралығындағы 655 қария, 
712 мүмкіндігі шектеулі жан, 1 232 шетел 

аза маты және 149 азаматтығы жоқ тұлғалар 
бар. Ашық ақпарат к
здеріне сүйенсек, 
осы 25 мыңнан астам жазасын 
теушілер-
ді ұстап тұру үшін бюджет тен жылына 
38 миллиард теңге б
лінеді екен. Бұл деге-
ні міз – бір сотталушыға айына 125 мың 
теңге кетеді деген с
з. &рине, ел қазынасы 
үшін аз ақша емес. Сондықтан да бұл 
мәселені халықаралық тәжірибеге сүйеніп 
шешу үшін түзеу мекемелеріндегі жұмыс-
пен қамту мәселесі күн тәртібінде бірінші 
ке зекке шығарылды. Бұл бағытта рефор-
ма лар жасалып, осы уақытқа дейін моно-
полист болып келген «Еңбек» РМК ығыс-
тырылып, режимдік мекемеге сырттан 
азаматтық кәсіпкерлерді тартуға, жазасын 

теуші лердің 
здеріне кәсіп ашуға рұқсат 
бе рілген болатын. Содан бері мұндағы 

н ді ріс екпіні аз ғана жанданғанымен, 

түрлі материалдық-техникалық, 
ндіріс-
тік-экономикалық қиындық онсыз да 
күр делі жағдайда жұмыс істеп жатқан 
кәсіп  керліктің адымын аштырмады. Мем-
лекет түзеу мекемелеріндегі 
ндіріс орын-
да рынан ауыз толтырарлықтай табыс таба 
алмады. Жазасын 
теушілердің еңбек-
ақысы 
здерінің мұқтаждығына, мойнын-
дағы талап-қарызын 
теуден аспады. 
Сондықтан да әр жазасын 
теушіге 
жұмсалатын шығын 
ндіріліп жатқан жоқ.

Оның үстіне, еліміздегі сексеннен ас-
там түзеу мекемесінің басым б
лігінің 
ғимарат қоры 
те ескі. Соңғы отыз жылда 
олардың жаңара қойғаны бірен-саран. 
Осы реттен келгенде еліміздегі түзеу 
мекемелерінің дені сталиндік тота лита-
ризмнен қалған мұра деуге болады. Түгелге 
жуығы барақ түріндегі тұрғынжайлар. Ал 
камералық типке қарағанда казармалық 
үлгідегі ұстауда ішкі тәртіпті қадағалау 
бір шама қиындық тудыратыны белгілі. 
Осы және басқа да к
птеген проблема күн 

тәртібіне жаңадан халықаралық мо дульге 
сәйкес ақылы түрмелер салу қаже тін 
шығарды. Бұл туралы еліміздегі пікір лер 
екіге айырылды. 

ҚОЛДАЙТЫНДАР МЕН 
ҚАРСЫЛАР

Осы тығырықтан шығуды қолдайтын-
дардың басты дәйегі – ҚАЖ саласының 
материалдық-техникалық базасының 
жұтаңдығы. Ең қиын шаруа адам тәрбиелеу 
десек, әуелі пенитенциарлық жүйенің жағ-
дайын жасау қажет. Солардың бірі белгілі 
адвокат &нуар Түгел бұл бастаманы әу 
бастан-ақ қолдайтынын жеткізді.

«Қазіргі қылмыстық-атқару жүйесін-
дегі мекемелердің ескілігі сондай, олар 
жазаларды орындаудың Қазақстан 
з мой-
нына алған міндеттемелердің стандарт-

тарына, хаттамаларына сәйкес келмейді. 
Сондықтан да олар белгілі бір дәрежеде 
адам құқығын бұзып отыр. Бізге жаза 
теу-
дің камералық және тағы да басқа түр-
леріне к
шіп, жазасын 
теушілерді ұстау 
жағдайын жақсарта түсу қажет. Бұл туралы 
әлдеқашан айтылғанымен, мемлекет бұл 
тұрғыда қатты асығып отырған жоқ. 
Сондықтан да оны жекеменшікке берген 
дұрыс деп ойлаймын. *йткені олар бұл 
тұрғыда 
те икемді, уақыт талаптарына ден 
қоя отырып, жедел шешімдер қабылдай 
алады. Меніңше сұрақты «керек пе, керек 
емес пе?» деп қойғаннан г
рі мұндағы 
ұйымдастыру мәселесін ойлану керек. 
Режимдік қауіпсіздік, жұмыспен қамту, 
медициналық к
мек, 
ндірістік аймақ – 
осылардың барлығы қалай жүзеге асады, 
кім жүзеге асырады және кім қаржы-
ландырады? Менің ойымша, тапсырыс 
беруші – мемлекет қаржыландыруы тиіс. 
Кейіннен ішкі қадағалау, тамақтандыру, 
денсаулық сақтау, тәрбие жұмыстары 
қызметтерін де жеке компанияға беруге 
болады», – дейді әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-дың Адам құқығын қорғау ж
нін-
дегі ғылыми-зерттеу институтының ди-
рек торы, заң ғылымдарының кандидаты 
&нуар Құрманбайұлы.

Жалпы, қылмыстық-атқару саласын 
модернизациялау ең алғаш Елбасының 
2015 жылы 20 мамырда қабылданған «Ұлт 
жоспары – 100 нақты қадам» бағдарла-
масында қарастырыла бастаған болатын. 
Онда бас бостандығынан айыру орында-
рынан босап шыққан жазасын 
теушілерді 
әлеуметтік сауықтырудың тиімді тетіктерін 
құру, пробация органдарын осы іске 
араластыру мәселелері к
терілді. Кейбір 
мемлекеттердің тәжірибесіне сүйене оты-
рып пенитенциарлық жүйеге жекеменшік 

қаражатты тарту жайы с
з болды. Еуро-
палық стандарттарға негізделген, жайлы 
әрі жоғары технологиялық ақылы түрме-
лер туралы да осы кезден айтыла бастаған 
еді. Ал қарсы тараптың үні одан бұрын 
шықты.

«Бұл тұрғыда біз түрме дегеніміз адам-
дардың қайғы-қасіреті ұйып қалған орта 
екенін ұмыт қалдырған сияқтымыз. 
Сондықтан да оны жекешелендіру мүмкін 
емес. Бұл олардың психологиялық азабын 
одан сайын ауырлата түседі. Белгілі аме-
рикалық ғалым және жазалау саясатының 
ымырасыз сынаушысы Ховард Зер айт-
қандай, мемлекет шешімдер қабылдаудағы 
монополистік р
лінен айырылмауы керек. 
Жазаларды орындау – к
пшіліктің 
мүддесін дәріптеуші, қоғамдық тәртіптің 
б
лшегі. Сондықтан оны жекеменшікке 
беруге болмайды. Бұл жазасын 
теуші-
лердің бостандығын одан сайын шектеуге, 
еңбегін қанауға алып келуі мүмкін. Бұл 
туралы сонау 2010 жылдан бері айтып 
келеміз. «Жекеменшік түрмелер: мемле-
кеттік жазалау саясатындағы тығырық» 
деген ғылыми мақалада сынап жазғанбыз. 
Сол кезде Израильдің бес жылдан кейін 
осы тәжірибеден бас тартқаны туралы да 
айттық. Түрмелер жекеменшікке айналса, 
коммерциялық құпия, қызметтік құпия 
деген желеумен қоғам тарапынан, құқық 
қорғаушылар тарапынан ондағы про-
цестерді қадағалау қиын болып кетеді. Бұл 
еліміз жүргізіп отырған гуманизация 
саясатына қарсы. Жазасын 
теушілерді 
ресоциализациялау күрделене түспек», – 
дейді ішкі істер органдарының қызме-
тіндегі мәселелер бойынша қоғамдық 
кеңестің мүшесі, ШҚО мәслихатының 
депутаты, заң ғылымдарының докторы 
Қуат Рахымбердин.

Ақылы түрмелер керек пе?
«С�рінбейтін т"я� жо�...». Жаза басып, жа�ыл�андарды то�ытып жат�ан темір торды� ар�ы жа�ында�ы 

жа�дайды� �андай екенін екіні� бірі біледі. К!не бара�тар, ескі жи*аздар және "нжыр�а�ды басатын 
с"ры�сыз бояу. Ендеше м"ндай ахуал адамды т�зеп шы�арады деп айту �иын. Осы ретте «елімізде 
а�ылы, жекеменшік т�рмелер керек пе?» деген мәселені� к!терілгеніне к!п бол�ан еді.

Нұрлан ҚОСАЙ

Елімізде түзеу мекемелерін, уақытша ұстау изоля-
торларын, қоныс колонияларын қосқанда 82 ҚАЖ 
мекемесі бар. Оларда барлығы 32 мыңнан астам қамауда 
екен... Ашық ақпарат к!здеріне сүйенсек, осы 25 мыңнан 
астам жазасын !теушілерді ұстап тұру үшін бюджет-
тен жылына 38 миллиард теңге б!лінеді екен.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Облыстағы заманауи тәсіл-
мен �ркен жайған балық ша-
руашылығы саласында жыл 
сайын 6 мың тоннадан аса та-
уарлы ба лық �ндіреді. Балық 
шаруашы лығына б�лінетін 
субсидия ар қасында кәсіп-
керлер осы жыл дың 8 айы ішін-
де 3 мың тоннадан аса балықты 
саудаға шығарды. 

Кеген ауданының тұрғыны 
Ерсайын К�бенқұлов «Бастау 
Бизнес» жобасы бойынша оқып, 
ауылының жанындағы асау 
бұлақта ханбалық (форель, бақ-
тақ) балығын �сірумен айна-
лысуда. Негізгі мамандығы бо-
йынша инженер-механик Ерса-
йын ұзақ уақыт Алматы қала-
сында жұмыс істеген. Кейінгі 
жылдары туған �лкеге оралып, 
мал шаруашылығымен айна-
лысуға шешім қабылдайды. /з 
кәсібін д�ңгелету мақсатында 
алдымен «Еңбек» мемлекеттік 
бағдарламасы аясында жүзеге 
асатын «Бастау Бизнес» жобасы 
бойынша жаңа кәсіптің қыр-
сырын меңгереді. Оқуын аяқта-
ған соң жобасын қорғап, туған 
мекені Кеген ауданына қарасты 
Талды ауылында ойлағанын 
жүзеге асыра бастайды.

Е р с а й ы н  х а н б а л ы қ т ы ң 
бірнеше мың құрт шабағын 
бұлақ жанынан жабдықталған 
хауызға жібереді. Бұл қадам 
оның қазіргі табысты кәсібінің 
бастауы болды.

– Су температурасы, ауыл-
дың климаты бақтақты �сіруге 
тамаша мүмкіндік берді. «Еңбек» 
мемлекеттік бағдарлама аясын-
да алынған 4 млн теңге жеңілде-
тілген несие игілікті болды. Бұл 
сомаға балық �сіруге арналған 
арнайы хауыздар дайындап, қа-
жетті құрал-жабдық пен жем са-
тып алынды. Балықты саты лым-
ға шығару үшін 6 айдан аса уақыт 
кетеді. Жылына 2 рет, сә уір-ма-
мыр айларында сатамыз. Сон-
дықтан ары қарай дамыту мүм-
кіндігі мол балықтың осы түрін 
таңдадым, – дейді балық бағбаны.

Кәсіпкердің айтуынша, 
шаруашылық жылына саты-
лымға 6 мың тоннадан аса балық 
шығара алады. Жақын арада 
қосымша салынған тағы екі 
хауызға шабақ жіберуді жоспар-
лап отыр. Бұл �з кезегінде жылы-
на 20 мың тоннаға дейін балық 
дайындауға мүмкіндік береді. 
Қазір бақтақты туристер мен 
жер гілікті тұрғындар сатып алу-

да. Басым б�лігі Еңбекшіқазақ 
ауданындағы форель шаруашы-
лығына жеткізіледі.

Облыстық кәсіпкерлер пала-
та сының мәліметінше, биыл 
Ер сайын К�бенқұлов осы кәсі-
біне қосымша аграрлы туризм-
мен айналысуға да бел буыпты. 
Оның шаруашылығына келу-
шілер �здері балық аулап, ұста-
ған балықтарын лезде пісіріп, 
қуырып, бірден сол жерде дәм 
тата алады. Киіз үйде демалып, 
атты тізгіндеп, моншаға түседі. 
Кәсіпкер осы бағытты дамыту 
үшін «Бизнестің Жол карта-
сы-2025» бағдарламасы аясында 
3 млн теңге грант алды.

Алматы облысы кәсіпкерлер 
палатасының дерегі бойынша, 
жыл басынан бері «Еңбек» бағ-
дарламасы шеңберінде «Бас тау 
Бизнес» кәсіпкерлік негіз деріне 
3,1 мың жұмыссыз және ісін жаңа 
бастаған кәсіпкерлер оқыты-
лыпты. /ткен жылдары бітірген 
азаматтарды қоса есеп тесек, жоба 
бойынша оқытыл ғандардың 
1 200-ден астам биз нес-жобасы 
гранттық қаржы лан дыру мен 
жеңілдетілген несие алған.

Балқаш-Алак�л облы сара-
лық бассейндік балық шаруашы-
лығы инспекциясының хабар-
лауынша, Алматы облысында 
балық �сіруге маманданған 24 
балық шаруашылығы субъектісі 
бар. Былтыр олар 943 тонна 
балық �сірсе, осы жылдың 8 
айында 3 мың тоннадан астам 
дайын �нім алған.

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

РЕСМИ М�ЛІМЕТ 
С�ЙЛЕСЕ...

 @рине, адам �лімі болған 
жерде егжей-тегжейлі тексеріс 
қажет екені түсінікті. Алайда 
мемлекеттік қызметші �з-�зіне 
қол салды ма, әлде бұл қасақана 
адам �лтіру ме? Мүмкін біз біл-
мейтін басқа да жайттар бар ма? 
Міне, осы сұрақтар к�птің к�-
кейінде жүр. 

 Ресми ақпаратқа сүйенсек, 
2 қыркүйек күні Талас аудандық 
полиция б�ліміне Қаратау қа-
ласы к�шелерінің бірінде �лі 
адамның денесі жатқаны туралы 
хабар түскен. Оқиға орнына 
тәртіп сақшылары жеткенде қаза 
болған адамның жанынан аңшы 
мылтығын тапқан. Кейіннен 
марқұм Талас аудандық тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық, 
жолаушылар к�лігі және авто-
мобиль жолдары б�лімінің сек-
тор меңгерушісі екені анық-
талған. Ал облыстық Полиция 
департаменті Тергеу басқар ма-
сының басшысы @бсамат Бек-
мұхамбетов барлық қажетті сот 
сараптамасы тағайындалғанын, 
сондай-ақ Қылмыстық кодекстің 
105-бабы 1-б�лігі (/зін-�зі 
�лтіруге дейін жеткізу) бойынша 
тергеу басталғанын мәлімдеді. 

Алайда құқық саласының 

қызметкерлері оқ марқұмның 
денесінің қай тұсына тиіп мерт 
болғаны және «/зін-�зі �лтіруге 
дейін жеткізу» бабы бойынша 
кімдер тергеліп жатқаны туралы 
жақ ашпады. Сондай-ақ қаза 
болған мемлекеттік қызметшінің 
отбасына қатысты мәлімет те 
құпия ұсталып отыр. Міне, 
осындай жағдайдан кейін түрлі 
қауесет таралып жатқаны жа-

сырын емес. Осыған орай біз 
бей ресми ақпарат болса да бұ-
қараға шындыққа жанасатын 
мәлімет беруге күш салдық.

БЕЙРЕСМИ М�ЛІМЕТ 
НЕ ДЕЙДІ?

Қаратаулық тұрғындардың 
айтуынша, аталған қанды оқиға 
2 қыркүйек күні түнде болған. 
Марқұм к�лігімен қала шетіне 
таяу орналасқан аялдамаға 
барып, қосауыз аңшы мылтықты 
екі оқпен оқтапты. Соның бір 
оғы ғана атылған. Ал қаза тапқан 
азамат жамбылдық емес. Алматы 
облысы Ұзынағаш ауылының 
тумасы екен. Талас ауданында 
жұмыс істеп жатқанына 4-5 жыл 
болған. Оқиға болғаннан кейін 
марқұмның жақындары келіп, 
денесін туған топырағына алып 
кеткен. Сол себепті туыстарына 
қатысты к�п ақпарат айтылмауда. 

Бұл тұста бір айта кетерлігі, 
2020 жылдың соңында марқұм 
қызмет істеген Талас аудандық 
тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылық, жолаушылар к�лігі және 
автомобиль жолдары б�лімінің 
басшысы Нұрлан Күдертаевқа 
қатысты қылмыстық іс қозғалған 
болатын. Қаза тапқан азамат осы 
іс бойынша куәгер ретінде тер-
геуге шақырылған. Алайда бұл 
ақпаратты құзырлы органдар не 
жоққа шығармады, не раста-
мады. Бір анығы, тұрғын үй-
коммуналдық шаруашылық, 
жо лаушылар к�лігі және автомо-
биль жолдары б�лімінің басшы-
сы бір жылдан бері тергеліп жа-
тыр. Бейресми ақпарат бойынша, 
оған жемқорлық фактісі бо-
йынша айып тағылған. 

@рине марқұмның қазасына 
немесе �з-�зіне қол салуға дәл 
осы жағдай түрткі болды деуден 
аулақпыз. Алайда мемлекеттік 
қызметкердің денесі табылған 
жерде тұрған к�лігінің ішінен 
осы іске қатысты құжаттар шық-
қан к�рінеді. Сондай-ақ мар-
құмның ақшасы мен ұялы теле-
фоны секілді бағалы дүниелердің 
барлығы қалтасында болған-
дықтан, бұл оқиғада «қасақана 
адам �лтіру арқылы тонау» фак-
тісі қаралмай жатқан сияқты. 

P.S. С�з басында оқиға бол-
ған күннен кейін түрлі қауесетке 
жол берілгенін айттық. Соның 
бірі – марқұм дәл сол күні жа-
рымен ұрысып қалған деген әңгіме 
шықты. Алайда бұған қатысты да 
әзірге еш ақпарат жоқ. Сондай-ақ 
тәртіп сақшылары қаза болған 
мемлекеттік қызметшінің туыс-
тарын тергеп жатыр ма, жоқ па, 
ол жағы белгісіз. Сондықтан әліп-
тің артын бағып, тергеу амал да-
рының қорытындысын күтейік...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

Кәсіпорынның механигі Виктор 
Гусак, кадр б�лімінің инспекторы Ека-
терина Иванова, қауіпсіздік қызметінің 
қызметкері Абзал Ибрагимов және 
заңгер Булат Душкаев шарасыздықтан 
дәл Конституция күнінде аштық жария-
лады. Ондағы мақсат – Обухов тау-кен 
байыту комбинатының түйткілдеріне 
билік басындағылардың назарын аударту 
(AIQYN, №116 (3973), 7 тамыз, 2021 
жыл). Олар сыбайлас жемқорлықтың 
сал дарынан кәсіпорын осындай жы-
ларман күйге тап болғанын айтады. Тау-
кен комбинаты �ндірген титан-цирконий 
концентратын кәсіпорын аумағынан 
шығаруға тыйым салынғандықтан, жүк 
тиелген к�ліктер полиция қосынында 
қаңтарулы тұр. Тауар сатылмаған себепті 
жұмысшыларға екі айдан бері еңбекақы 
мен сыйақы т�ленбеген. Жұмысшы лар-
дың 90 пайызы мәжбүрлі демалысқа жі-
берілді. Себебі комбинат акционерлерінің 
бірінің �тініші бойынша мұнда 7 тамыз-
дан бері электр жарығы жоқ. Бірақ �нді-
рісті тоқтатпас үшін серіктестік басшы-
лығы дизель стансаларын сатып алғаны-
мен, оның қуаты жеткіліксіз әрі шығыны 
к�п. 

Зертхана және техникалық бақылау 
б�лімінің бастығы Наталья Александрова: 
«Біздің кәсіпорын электр қуаты үшін 
ешқандай қарызы жоқ. Сондықтан жа-
рықты қосуын талап етіп отырмыз. /зі-
міз әртүрлі себепке байланысты аштық 

жарияламасақ та, әріптестерімізді қол-
даймыз. Мысалы, менің кішкентай сә-
биім бар, біреудің денсаулығы жарамай-
ды, басқасы науқас ата-анасын бағып 
отыр. Ауылда тұратындар алдағы қысқа 
жемазық, отын-к�мір әзірлеумен әлек 
болып жүр. Бірақ бәріміз де нәр сызбай 
отырған әріптестеріміздің жағындамыз. 
Бұл олардың денсаулығына кері әсер 
ететінін түсінеміз. Кәсіпорынның жұмы-
сына қатысты заңсыздықтарға Үкімет 
және Президент @кімшілігі назар аудар-
ғанын қалаймыз. Бізге тыныш жұмыс 
істеуге мұрша берсе екен дейміз. Басқа 
талабымыз жоқ», – дейді. 

ДЕНСАУЛЫҚ 
СЫР БЕРЕ БАСТАДЫ

Он күннен астам аш отырған кадр 
б� лімінің инспекторы Екатерина Ива-
нова күннен-күнге әлі құрып, денсаулығы 
сыр бере бастағанын айтады. «Бүгін 
таңертең қозғалуға шамам болмады. Су 
ғана ішеміз. Құр су ғана ішкен адам 30-40 
күннен кейін жоқ болады. Билік басын-
дағылар соны күтіп отырған шығар? 
Бірақ біз де райымыздан қайтпақ емеспіз. 
Біз не істесек те, назар аударған ешкім 
жоқ екенін халық білуі керек. Ол үшін біз 
емес, басқалар ұялсын. Бізді шетелдіктер 
де бақылап отыр. Ерте ме, кеш пе, біздің 
жанайқаймызды естір құлақ табылар. 
Т�ртеуміз де аштыққа қарамастан, жұ-
мысымызды істеп жүрміз. @бден есіміз-

ден танып қалғанша жалғастыра бер-
мекпіз», – дейді 32 жастағы Екатерина. 

Аштық жариялаған т�ртеудің ден-
саулық жағдайын кәсіпорын фельдшер-
лері т�рт сағат сайын қадағалап отыр. 
Медицина қызметкері Ксения Густтың 
айтуынша, олардың қан қысымы не 
к�теріліп, не түсіп кеткен. «Бойларында 
әлсіздік, ұйқышылдық, күйзеліс басым, 
жата бергілері келеді. 5-7 келі салмақ 
тастады. Кеше анализдері К�кшетау 
 қа ла сындағы MIRANDUS медицина 
орта лығының зертханасына тәуелсіз 
талдауға жіберілді», – дейді фельдшер 
Ксения Густ. 

ҚОЛДАН ЖАСАЛҒАН 
«КИНО» МА?

Бұл олардың шын мәнісінде ашығып 
жатқанын дәлелдеу үшін қажет к�рінеді. 
Бүгінде комбинат жұмысшыларының 
аштық жариялағанына күмәнданушылар 
к�п. Мұның бәрі комбинат директо ры-
ның қолдан жасаған «киносы» деген пі-
кір қалыптасып отыр. Алайда жұмыс-
шылар мұны жоққа шығарып бағуда. 
«Аштық жариялаған әріптестеріміз 
арнайы вагонда жатыр. Оларды тәулік 
бойы онлайн режимде бақылауға болады. 
Сенбеген адамдар осылайша к�з жеткіз-
сін», – деген Наталья мен Екатеринаның 
с�зі бір жерден шықты. 

Фельдшер болса, зертханалық тал-
даудан кейін қан құрамындағы к�рсет-

кіштердің нашарлауы, салмақтарының 
азаюы, жалпы жағдайына қарап шыны-
мен ашыққанын дәлелдеуге болатынын 
айтады. 

Кадр б�лімінің инспекторы Екате-
ринаның айтуынша, кәсіпорын басшы-
лығы олардың бұл қадамын құптап отыр-
ған жоқ, бірақ тыйым да сала алмайды. 

«Қазір интернетте бізді кәсіпорын 
басшылығы қорқытып-үркітіп, аштық 
жариялау, бейбіт митингке шығу сияқты 
қадамдарға баруға мәжбүрлеуде деген 
жазбалар пайда болды. Олай емес екенін 
атап айтқым келеді. Жұмысшылар әбден 
қажығандықтан, осындай шараларға 
баруға мәжбүр болып отыр. Олар жұмыс 

істеп, табыс тапқысы келеді», – деді 
Наталья Викторовна. 

Комбинат жұмысшылары аштан 
бұра тылып жатқан әріптестеріне күнде 
барып, хал сұрауда. Олардың жағдайын 
�з к�здерімен к�ргендіктен, басқа жұ-
мыс шылар да аштық жарияланғанын 
рас тап отыр. Қалай болғанмен, нара-
зылық шарасы басталғалы он күннен 
асып кетсе де, бұған назар аударған бірде-
бір билік �кілі жоқ. Аштық жариялағандар 
да алған беттерінен қайтпақ емес. Теке-
тірес немен аяқталары белгісіз.

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы 

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар белгісі (Бірінші 
ломбард) 2021 жылы қыркүйек айының 10, 17, 24 күні, сағат 
12.00-де кепілге қойылған мүліктердің сатылымы 
�ткізілетіні туралы жариялайды. Мекенжайымыз: Алматы 
қаласы, Ақсай-2 ықшамауданы, 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» товарный знак 
(Бірінші ломбард) объявляет о проведении торгов 
залогового имущества 10, 17, 24 сентября  2021 г.,  в 12.00 
часов по адресу: г. Алматы, мкр.Аксай-2, д. 10. Телефон: 
8(727) 268-40-37.

Аштық жариялағандарға 
назар аударған адам жоқ

Солт�стік 
азастан облысында�ы Обухов тау-кен байыту комбинатыны� акционерлері арасын-
да�ы дау-жанжалды� салдары ж�мысшыларды� ашты жариялауына әкеліп сотырды. Олар облыс 
әкіміні�, прокурорыны� және бас полицейіні� отставка�а кетуін, тыныш ж�мыс істеуге м�мкіндік бе-
рілуін, т�тындал�ан тауарды� айтарылуын және алда�ы уаытта шикізат тиелген к&ліктерді� то-
татылмауын талап етуде. 'кінішке арай, 400 әріптесіні� м�ддесі �шін т&рт ж�мысшыны� нәр сызбай 
отыр�анына он к�ннен асса да, әзірге оларды� жанайайына ешкім �ла аспады.

Балық өсіру 
табысты салаға айналды 

Алматы облысында балы шаруашылы�ы аырын-
дап болса да дамып келеді. 'зен-к&лдер &рнектеген 
&лкеде таби�атты� &зі тарту еткен балы т�рлерін аулап 
ана оймай, оны� ба�алы т�рлерін олда &сіріп, табыс 
тауып отыр�андар да баршылы.  

Жамбыл облысы Талас ауданы 
аратау аласында мемлекеттік ызметші 
мәйітіні� табылуы д�йім ж�ртты еле� еткізді. Ай мен к�нні� аманында аялдаманы� 
ма�ында атылып &лді делінген азаматты� азасына атысты азір т�рлі ауесет 
желдей есті. Ал �зырлы органдар ресми апаратты� айналасынан шыпай, барлы 
мәселені тергеу амалдарыны� �пиялы�ына тіреп отыр. 

Мемлекеттік қызметші неге 
өзіне қол салды?



К�ншы�ыс елінде ткен XXXII Жаз�ы 
Олимпиада ойындары �аза� спортын-
да�ы «алтынсыз, к�міссіз Олимпиада» 
ретінде тарихта �алды. Тртжылды�ты� 
басты додасында !аза�стан �"рамасы 
8 �ола медальмен жалпыкомандалы� 
есепте 83-орын алды. Сарапшылар 
м"н дай тмен крсеткіш ел спортыны� 
�азіргі шынайы крінісі екенін айтып 
�ана �оймай, ел спортына т�бегейлі 
реформа �ажет деп санайтынын жет-
кізді. Президент !асым-Жомарт То�аев 
та Токиода�ы жарыстан саба� алып, 
Парижде тетін Олимпиадада халы� 
�мітін а�тайтындай нәтижеге �ол жет-
кізуді міндеттеді. 

– Бұқаралық және балалар спортын да-
мытуға к�ңіл б�ліп, сол арқылы әлемдік аре-
нада үлкен табыстарға қол жеткізуге ұмтылу 
қажет. Ұлттық құраманың бұл к�рсеткіші 
Қазақстанның спорттағы әлеуетіне және мем-
лекет тарапынан спортты дамытуға б�лініп 
отырған мол қаражатқа сәйкес келмейді, – деп 
жазды Мемлекет басшысы Twitter-дегі па-
рақшасында. 

Олимпиададағы сәтсіздіктен кейін алқалы 
отырыс та �тті. Премьер-Министрдің орын-
басары Ералы Тоғжановтың т�рағалығымен 
�ткен арнайы кеңесте бұқаралық және балалар 
спортын дамыту бойынша маңызы тапсырма-
лар берілді. Бұл ретте Президенттің тапсыр-
масы бойынша ең алдымен бұқаралық және 
балалар спортымен айналысу барынша қол-
жетімді болуы тиіс. Осыған байланысты биыл 
халықтың спортпен шұғылдану к�рсеткішін 
кем дегенде 35 пайызға жеткізу к�зделіп отыр. 

«Ол үшін әкімдіктерге мемлекеттік спорт-
тық тапсырыс к�лемін ұлғайту, қосымша ба-
лалар, жас�спірімдер клубтарын, балалар-
жеткіншектер спорт клубтарын ашу, мектеп 
және студенттер спорт лигаларының жұмысын 
қайта бастау есебінен балаларға арналған тегін 
спорт секцияларын кеңейту тапсырылды», – 
деп жазылды арнайы кеңестің ресми хабарла-
масында. 

Жиында Қостанай, Атырау және Маң-
ғыстау облыстарында спорт мектеп-интернат-
тарының құрылысын бастауға тапсырма 
берілді. Себебі осы �ңірлерде ондай нысандар 
атымен жоқ. Ал қалған аймақтар спорт объек-
тілерінің материалдық-техникалық деңгейін 
к� теруі тиіс. Жыл соңына дейін әкімдіктер 43 
денешынықтыру-сауықтыру кешенінің құры-
лысын аяқтауға міндетті. Мұнымен қоса Work-
out алаңдары мен басқа да шығынсыз спорт 
ғимараттарының желісін кеңейту керек. Сон-
дай-ақ спорт нысандарының толық жүктелуіне 
ерекше назар аудару қажет. Бұдан б�лек, тағы 
бірқатар маңызды тапсырма берілді. 

Ендігі кезекте Токиодағы сәтсіздіктен соң 
спорт саласында нақты қандай шешімдер 
қабылданатынын к�пшілік тағатсыздана 
күтуде. Бұл ретте алдымен қай істе ағаттық 
жібергенімізді де ескерген ж�н. Ол туралы 
айтсар болсақ спорттың қай түрі болмасын 
легионерлерге басымдықты беріп қойға-

нымыз, �з спортшыларымыздың қарым-қабі-
ле тін аша алмай жүргеніміз, білікті бапкер 
даяр лау ісін де оқсата алмағанымыз, бапкер-
лер арасындағы бәскелестіктің жоқтығы және 
�зге де �зекті �ртейтін түйткілді мәселелер 
алды мыздан кесе-к�лденеңдеп шыға келеді. 
Расымен де елімізде к�птеген спорт түрлері 
бойынша кадр, маман тапшылығы анық бай-
қалады. Олай дейтін себебіміз Кеңес Одағы 
тұсында жұмыс істеген бапкерлердің к�пшілігі 
зейнетке шығып кетті. Олардың ізін басатын 
білікті мамандар аз. Бапкерлердің айлықтары, 
әсіресе балалар спортын жаттық ты рып жүрген 
жаттықтырушылардың жала қылары т�мен. 
Елімізде жүрген кезде лайықты деңгейде 
бағаланбаған білікті бапкерлер де нәпақасын 
шет елден іздеуде. Мәселен 9збекстан 
құрамасының зілтеміршісі Акбар Джураевтың 
Токио т�рінде ауыр атлетикадан ерлер арасын-
да 109 келіге дейінгі салмақта алтын алуына 
к�мектескен бапкер Ержас Болтаев �зіміздің 
маман. 9збекстан құ рамасына кеңесші болып 
қызмет атқарып жүрген Ержастай білікті бап-
керлерді бағалай алмай жүр геніміз �кінішті. 
Тағы бір кем шілігіміз, Қа зақстанда Олимпиа-
дада ең к�п медаль түсетін жеңіл атлетика, суға 
жүзу спорт түр ле ріне де бізде жеткілікті түрде 
к�ңіл б� лінбей келеді. Содан да шығар, аталған 
спорт түрлерінен жүлде алудың �зі біз үшін 
үлкен жетістік саналады. Міне, осындай бір қа-
тар кемшіліктерді ретке келтіру үшін халық-
аралық аренадағы жетістіктерімізге жаңа сер-
пін беріп, спортымызды жаңа дең гейде жетіл-
діре түсу үшін бі лікті мамандардың саны артып, 
заманауи спорт тық инфрақұры лымдар да 
к�птеп бой к�тергені ж�н. Бұл ретте спортшы-
лардан б� лек бапкерлер даярлау мәселесіне 
ерекше к� ңіл б�луіміз қажет. Осы мәселе 
бойынша таяуда Қазақстан бокс федерация-
сының бапкерлік мәселелер ж� ніндегі вице-
президенті Бақтияр Артаев алдағы уақытта 
боксшыларды дайындау жүйесі �згеруі мүмкін 
екенін, себебі Қазақ станда әлі күнге дейін 
жаттығу кезінде ке ңестік жүйедегі әдістер 
қолданылатынын жеткізді. 

– Біз Кеңес үкіметінің дайындығынан әлі 
күнге дейін арыла алмай келеміз. Күніне үш 

мезгіл дайындықтың �зі балаларға �те ауыр. 
Сондықтан дайындық кезеңі �згеруі мүмкін. 
Бапкерлер мәселесін қарастырамыз және 
боксшылар рационын да �згертетін шығар-
мыз, – деді Артаев. 

К�п �тпей бокстан Қазақстан құрамасы-
ның бас бапкері Ғалымбек Кенжебаев қыз-
метінен кетіп, оның орнына Қайрат Сәтжанов 
келді. Бокстан әйелдер құрамасының да бас 
бапкері ауысты. Алда �зге де спорт түрлері 
бойынша үлкен �згерістер болмақ. Жуырда 
«Қазақстан спортын трансформациялау» 
жобалық кеңсесі құрылды. Осылайша, еліміз-
де бұқаралық спортты дамытудың жаңа стра-
тегиясы әзірленбек. Бұл туралы «Қазақстан 
спортын трансформациялау» жобасының 
жетекшісі Қамбар Омаров айтты. Ол «Транс-
формация бойынша жобалық кеңсе» бұдан 
былай спортты түрлендіруге жауапты болады 
деді. Сонымен қатар кеңсе Ұлттық Олимпиа-
да комитетімен, Ұлттық Паралимпиада коми-
тетімен, федерациялармен �зара байланыста 
болады. Мұнымен қоса, жобалар топтамасы 
құрылып, басқару жүйесі жетілдіріледі. Транс-
формация бойынша топ жеті стратегиялық 
бағытты белгілеген. Біріншісі – балалар спор-
тын дамыту. Екіншісі басқару жүйесінің 
трансформациясы болса, үшіншісі – кадрлық 
саясатты жетілдіру. Ал т�ртінші бағыт – 
заңнамалық реттеу. Бесіншісі – спортшылар-
ды медициналық-биологиялық тұрғыда 
қамтамасыз ету. Ал спорттық инфрақұрылымды 
дамыту алтыншы басымдық. Соңғысы – 
халықаралық ынтымақтастық. Осының 
әрбіріне жол картасы әзірленеді. 

«@р нәрсенің бір қайыры бар» демекші, 
Токиодағы сәтсіздік еліміздің спорт саласы-
ның тізгінін ұстағандар үшін ащы сабақ болды. 
Бұл спорт саласына жаңаша сілкініс, үлкен 
реформа, бірқатар �згеріс қажет екенін анық 
к�рсетті. Тоқетерін айтқанда, бүгінгі қазақ 
спортында шешімін табуы тиіс күрмеулі мәсе-
лелер баршылық. Ендігі міндет сол мәселелерді 
шешу. Қалай болғанда да Токио Олимпиада-
сынан сабақ алып, Парижде �тетін келесі 
ойын дарда халық үмітін ақтайтындай нәти-
жеге қол жеткізуіміз керек. 

+леуметтік желіде мектеп о�ушы-
ларын вакциналау туралы та�ы бір фейк 
тарады. Stopefake.kz мәліметінше,  ата-
аналар о�ушылар �ауіпсіздік техникасы 
бойынша н"с�аулы�пен танысып, о�ан 
�ол �ойып жат�анына ала�дап жатыр. 

Ережемен танысу дерегін растап, журналға 
қол қою бала үшін қауіпті болуы мүмкін. Олар-
дың айтуынша, балаға коронавирусқа қарсы 
вакциналауға келісім қағазы берілуі ықтимал.

Артынша Білім және ғылым министрлігі 
ата-ана алаңдаушылығына қатысты пікір 
білдірді. Ведомство мәліметінше, қауіпсіздік 
техникасы ережелерімен танысқанын растай-
тын қолтаңбаны оқушылар жеке бланкіге 
емес, арнайы журналға қояды. Сонымен қатар 
нұсқаулықпен таныстыру оқушылар құқығын 
бұзу болып саналмайды.

«Нұсқаулық �ткізу туралы міндетті түрде 
кіріспе тіркеу журналына жазылады. @рбір 
нұсқаулық кезінде журналды толтыру міндет-

ті саналады. Бұл ретте журналдағы жазбалар-
да нұсқаушы мен білім алушылар туралы 
ақпарат, нұсқаулық �ткізу күні мен тақырыбы 
және нұсқаушы мен оқушылар қолы қойылған 
болуы тиіс. Журналдағы ақпарат ата-ана 
құқығын бұзбайды, �йткені оқушының қолы 
оның әртүрлі жағдайда қауіпсіз әрекет ету 
шараларымен таныс екенін растайды», – деп 
түсіндірді БҒМ.

Сәйкесінше білім алушылар мен тәрбие-
ленушілерге медициналық к�мек  Денсаулық 
сақтау министрінің 2017 жылғы 7 сәуірдегі № 
141 бұйрығына сәйкес к�рсетіледі. Осы бұй-
рықтың 18-тармағына сәйкес, мектеп жоспар-
лы түрде профилактикалық тексерулер, вак-
цинация немесе басқа да медициналық қыз-
меттер к�рсету кезінде жазбаша ақпараттан-
дырылған келісім алуға немесе медициналық 
араласудан бас тартуға к�мек к�рсете алады. 
Мұндай құжатқа кәмелетке толмаған баланың 
ата-анасы немесе заңды �кілі қол қоюы керек 
екен.

Сол үшін мектептерде коронавирусқа 
қарсы вакциналау келісімі бланкін кіріспе 
нұсқаулықты тіркеу журналы деп беріп, бала-
ларды егілуге рұқсат беруге мәжбүрлемейді. 
Біріншіден, мұндай әрекеттер заңсыз, екінші-
ден, журнал медициналық процедураларды 
жүргізуге ақпараттандырылған келісім ныса-
нынан мүлдем �згеше.
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Дайындаған  А.ЖОЛДАС

Семейлік мұғалім әлемдік 
байқауға қатысады

Токиодағы сәтсіздіктен соң...

Балаларды алдап, вакциналауға 
қол қойдырып жатыр – фейк

!о�амды� ма�ызы бар бас-
тамалар �оры кілдері физика 
п ә н і н і �  м " � а л і м і  А с х а т 
Ж"мабеков Global Teacher 
Prize халы�аралы� сыйлы�ы-
ны� финалисі атан�анын мә-
лімдеді. Ал финалда 50 �здік 
"стаз ба� сынайды. 

«Семей қаласының оқыту-
шысы, физика пәнінің мұғалімі 
Асхат Жұмабеков Varkey қоры 
тағайындайтын Global Teacher 
Prize халықаралық сыйлығының 
финалистер тізіміне енді. Асхат 
Жұмабеков 2019 жылы «Қоғамдық 

маңызы бар бастамаларды дамыту» 
қоры ұйымдастырған National 
Teacher Prize Kazakhstan-2019 ұлт-
тық сыйлығының финалисі бол ған 
еді» деп жазылған Қоғамдық ма-
ңызы бар бастамалар қорының 
Instagram-парақшасында. 

Айта кетерлігі, Асхат Жұма-
беков – аталған сыйлықтың фина-
листер тізіміне енген алғашқы от-
андасымыз. Егер топ жаратын 
болса, 1 млн долларлық сыйақыға 
ие болады. Global Teacher Prize 
сайтында оны финалға шығарған 
еңбегі мен қарсыластары туралы 
толық мәлімет бар.

+лемні� 193-ракеткасы 
Дмитрий Попко Kyiv challenger 
турниріні� ширек финалына 
тті. 

Аталған турнирдің  4-ракетка-
сы есебінде тіркелген Д.Попко 
екінші айналымда дүниежүзілік 
рейтингте 342-орында тұрған ита-
лиян Франческо Фортимен кез-
десті. Бір жарым сағаттан астам 
уақытқа созылған матчта отанда-
сымыз 7:5, 6:2 есебімен жеңіске 
жетті. Бәсеке барысында Д.Попко 

11 брейк-пойнттың алтауын пай-
даланды. Қарсыласы 1 эйс жасап, 
3 брейкке қол жеткізді. 

Дмитрий  жартылай финалға 
шығу үшін рейтингте 347-сатыда 
тұрған түркиялық Ерги Киркин-
мен күш сынасады. Осы турнирде 
бақ сынап жатқан Тимофей Скатов 
та ширек финал жолдамасын 
қанжығаға байлады. Ол қарсыласы 
Георгий Кравченконы  6:2, 6:2 
есебімен жеңген-ді. Енді оның  
ширек финалдағы қарсыласы – 
португал Нуно Боргес.

УЕФА «Тобыл» футбол клу-
бы ны� ойыншысы Руслан 
Валиуллинге допингке �арсы 
ережені б"зды деп айтып та-
�ып отыр. Футболшыны� до-
пинг дауына іліккенін !аза�-
стан футбол федерациясы 
растады. 

«Руслан Валиуллин ұшыраған 
допинг дауының Қазақстан футбол 
құрамасына қатысы жоқ, ол «То-
былдың» ойыншысы және оқиға 
Украинамен ойынға дейін болған. 
Одан әрі қалай болатыны әзірге 
белгісіз, УЕФА-ның шешімін кү-
теміз. Мүмкін бір ай, мүмкін одан 
да к�п», – деді Қазақстан футбол 
федерациясы баспас�з қызметінің 
жетекшісі Ермұхамед Мәулен. 

Осыдан кейін «Тобыл» футбол 
клубы да ресми түсініктеме берді. 
Клубқа Руслан Валиуллиннің до-
пингке қарсы ережелерді бұзу ық-
ти малдығына байланысты УЕФА 
тарапынан тәртіптік іс қозғалғаны 

туралы ақпарат жеткен. Артынша 
мәлімет клуб ішіндегі құзыретті 
ма мандарға жеткізіліп, қазір тыйым 
салынған заттардың футболшының 
қанына енгені тексеріліп жатыр. 

Хабарламада айтылғандай, Рус-
лан Валиуллин мен клубтың тағы 
бір футболшысы Сергей Малыйдан 
допинг сынамасы «Жилина» – «То-
был» матчынан кейін алынған. 

«Сынақ нәтижесі футбол шы-
ның жеке поштасына 2 қыркүйекте 
жіберілді. Ол уақытта футболшы 
Қа зақстан құрамасымен бірге 
Финляндияға аттанған болатын. 
Бүгінде клуб осы істі мұқият 
зерттеу мақсатында Қазақстан 
футбол фе дерациясының заңды 
органдарымен үнемі байланыста 
екенін жеткізеді», – деп жазылған 
хабарламада. 

Айта кетерлігі, бұрынырақта 
ұлт тық құрама капитаны Бауыржан 
Исламханның сынамасынан до-
пинг табылып, 2 жылға үлкен фут-
болдан шеттетілген-ді. 

Тағы бір футболшы 
допинг дауына ілікті

Дмитрий Попко 
ширек финалға өтті
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